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Zapraszamy na Festyn Rodzinny
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„Dziennikarz ma prawo do pomy³ki, dziennikarz ma prawo do pope³nienie b³êdu. Ale dziennikarz nie ma prawa do pisania k³amstw i wymyœlania faktów. W
pragmatykê naszego zawodu wpisana jest rzetelnoœæ i starannoœæ w zbieraniu informacji. Zgodnie z t¹ zasad¹ informacji poznanej z jednego Ÿród³a nie mo¿na
traktowaæ wiarygodnie, szczególnie jeœli dotyka ona osób lub instytucji. Dziennikarz ma obowi¹zek prezentuj¹c kontrowersyjny materia³ poznaæ opinie wszystkich
stron opisywanych lub prezentowanych w jego tekœcie. Czy zawsze tak siê dzieje. Oczywiœcie nie”.

Jacek Mrozowicz – TiT z 31-01-2003

Czy Czy Czy Czy Czy TTTTTiTiTiTiTiT pisze prawdê? pisze prawdê? pisze prawdê? pisze prawdê? pisze prawdê?

Od d³u¿szego czasu  mo¿na zaobserwowaæ nagonkê prasow¹, jak¹ na osobê Prezydenta Miasta Miros³awa Kukliñskiego, publikuje  niemal, co tydzieñ tygodnik
TIT. Jest to zapewne zwi¹zane ze zbli¿aj¹cymi siê wyborami samorz¹dowymi. Artyku³y podejmuj¹ce problematykê miejsk¹ poddaj¹ krytyce niemal wszystko, jeœli
s¹ to rzeczy realizowane przez Urz¹d Miasta. Odnosi siê wra¿enie, i¿ niektórym autorom tych tekstów w ogóle nie zale¿y na przekazaniu prawdy, a wrêcz odwrotnie,
jeœli zawieraj¹ zwyk³e k³amstwa tym lepiej, obraz jest bardziej pesymistyczny. Z pewnoœci¹ nie ka¿dy wie ile razy ju¿ TIT musia³ za pisanie nieprawdy przepraszaæ
b¹dŸ publikowaæ sprostowania. Z regu³y tego typu teksty przemycane s¹ na skrawkach ostatnich stron tak, aby umknê³y uwadze czytelnika. Publikujemy krótkie
zestawienie przeprosin i sprostowañ, które ukaza³y siê  ju¿ w historii TIT-u (tylko na przestrzeni tej kadencji). Taka iloœæ sprostowañ i przeprosin dobitnie œwiadczy
o „wiarygodnoœci” tego tygodnika i rzetelnoœci dziennikarskiej niektórych redaktorów.

S – 74 – bój to jestS – 74 – bój to jestS – 74 – bój to jestS – 74 – bój to jestS – 74 – bój to jest
nasz kolejnynasz kolejnynasz kolejnynasz kolejnynasz kolejny

S-74 to droga, która mo¿e po³¹czyæ
£ódŸ z Tomaszowem. Ale najpierw
musi powstaæ S-8 w “nowym œladzie”
przez Sieradz do przedmieœæ stolicy
województwa. Tymczasem ostatnio po-
nownie rozgorza³ spór. Po jednej stro-
nie £ódŸ i m.in. popieraj¹cy ³ódzk¹
koncepcjê Tomaszów Mazowiecki po
drugiej zaœ Wieluñ, Be³chatów i Piotr-
ków. Ci drudzy lobbuj¹ za utrzymaniem
drogi tylko w dotychczasowym œladzie
przez Wieluñ, Be³chatów, Piotrków.
Nowa droga mia³aby przebiegaæ przez
Sieradz, Zduñsk¹ Wolê, na po³udnie od
£odzi. Zdziwienie budzi postawa m.in.
Be³chatowa i Piotrkowa, albowiem nikt
nie zamierza likwidowaæ biegn¹cej
aktualnie przez te miasta drogi krajo-
wej Nr 8. Wrêcz przeciwnie droga ta
zosta³aby zmodernizowana usprawnia-
j¹c dotychczasowe po³¹czenia.

Szczegó³y na stronie 9
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O wojskowy kuter holowniczy
wzbogaci³ siê dziœ tomaszowski Skan-
sen rzeki Pilicy. Ten kolejny militarny
eksponat ma wymiary 8,5m na 2,8 i
wa¿y, bagatela, 6 ton! Kuter oraz kolej-
ne eksponaty, dwa elementy mostu pon-
tonowego, zosta³y przekazane Skanse-
nowi w ramach MON-owskiego progra-
mu wychowania patriotycznego i pro-
mocji obronnoœci skierowanego do m³o-
dzie¿y. - Ministerstwo Obrony Narodo-
wej m.in. przekazuje nieodp³atnie pla-
cówkom muzealnym, które maj¹ tego
typu dzia³y wojskowe, militarne, sprzêt
wycofywany z naszej armii - t³umaczy
dyrektor Skansenu rzeki Pilicy, Andrzej
Kobalczyk. Jednoczeœnie z dum¹ opo-
wiada o inauguracji tego typu przedsiê-
wziêcia:  Nasz Skansen, jako pierwszy
w Polsce, otrzyma³ takie eksponaty w
ramach tego programu. Niesamowite
jest to, ¿e kuter jest wci¹¿ na chodzie i
z kompletnym wyposa¿eniem.

Wiêcej na stronie 4
Wiêcej na stronie 5
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Bakterii ju¿ nie ma
W Powiatowej Stacji Sanitarno –

Epidemiologicznej w Tomaszowie Ma-
zowieckim odby³o siê kolejne posiedze-
nie sztabu Miejskiego Zespo³u Reago-
wania Kryzysowego. W posiedzeniu
uczestniczyli:

Kierownik RZKiSO Urzêdu Miasta
- Leszek Jakubowski – Przewodnicz¹-
cy , Szef Sztabu

Dyrektor PSSE- Miros³aw Barszcz
Naczelnik Powiatowego Zespo³u

Reagowania Kryzysowego - Marianna
Wypych – Osuch

Prezes Zak³adu Gospodarki Wodno
– Kanalizacyjnej -  Maria Chiliñska

Z informacji przekazanej przez dr
Miros³awa Barszcza, dyrektora Stacji
Sanitarno – Epidemiologicznej w Toma-
szowie wynika, ¿e w próbkach wody z
sieci wodoci¹gowej pobranych
16.08.2006 wstêpnie nie stwierdzono pod-
wy¿szonej iloœci ¿adnego rodzaju bakte-
rii (w tym niechorobotwórczych saprofi-
tów). Wyniki te bêd¹ jeszcze co najmniej
dwukrotnie weryfikowane w celu osta-
tecznego i jednoznacznego ich ustalenia.

Wszystkie pozosta³e ustalenia z po-
przedniej narady s¹ realizowane tzn.
okresowo p³ukana jest sieæ wodoci¹-
gowa  oraz utrzymane zostaje pod-
wy¿szone  stê¿enia chloru w wodzie
(praktycznie nie wyczuwalne dla
mieszkañców).

Nastêpne posiedzenie sztabu wy-
znaczone zosta³o na 24.08.2006 roku.
Ze wzglêdów czysto profilaktycz-
nych zostaje utrzymane zalecenie go-
towania wody do celów spo¿yw-
czych.
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Nowoczesne boisko

Nawa³nica w Tomaszowie

Przy Szkole Podstawowej nr 1 po-
wsta³o nowoczesne, pe³nowymiarowe
boisko do gry w pi³kê rêczn¹. M³odzie¿
z pobliskich bloków ju¿ z niego korzy-

sta graj¹c przede wszystkim w pi³kê
no¿n¹. -  W ubieg³ym roku wykonali-
œmy betonow¹ podbudowê, natomiast w
tym roku nawierzchniê poliuretanow¹.
Jest to nowoczesna technologia a boisko
d³ugo bêdzie szkole s³u¿y³o – mówi
Anna Suska, naczelnik Wydzia³u Inwe-
stycji Urzêdu Miasta.

 - D¹¿yliœmy do tego, aby równoœæ

tej nawierzchni by³a z dok³adnoœci¹ do
4 mm na macie 4-metrowej. Ta na-
wierzchnia jest bardzo bezpieczna i
zdrowa dla stawów skokowych – doda-

je Marek Kosman,  Unipol Szczecin,
wykonawca boiska. Z kolei prezydent
Miros³aw Kukliñski chce, aby do przy-
sz³orocznego bud¿etu wpisaæ œrodki na
dwa kolejne boiska: do siatkówki i ko-
szykówki oraz bie¿nie. -  Myœlê, ¿e uda
nam siê pozyskaæ œrodki z Totalizatora
Sportowego – podkreœla.

Boisko kosztowa³o 167.000 z³otych.

Pielgrzymi powróciliPielgrzymi powróciliPielgrzymi powróciliPielgrzymi powróciliPielgrzymi powrócili

W rocznicê
Cudu

W Tomaszowie odby³y siê uroczystoœci
rocznicowe zwi¹zane z 86 rocznic¹ bitwy war-
szawskiej czyli „Cudu nad Wis³¹”. W 1920
roku wojska polskie pod dowództwem Józefa
Pi³sudskiego pokona³y armiê bolszewick¹,
której dowodzi³ Michai³ Tuchaczewski. Dziêki
temu zwyciêstwu Polska nadal istnia³a na
mapie Europy a sowieci nie poszli na zachód.

Z tej w Tomaszowie odby³a siê uroczystoœæ
patriotyczno – religijna w koœciele NMP Kró-
lowej Polski. Delegacje instytucji, stowarzy-
szeñ, partii politycznych, organizacji komba-
tanckich z³o¿y³y kwiaty przy Grobie Niezna-
nego ¯o³nierza oraz w innych miejscach pa-
miêci narodowej. W imieniu w³adz miasta
Tomaszowa wieniec z³o¿y³ wiceprezydent Jan
¯erek.

Rocznica Powstania Warszawskiego
W Tomaszowie odby³y siê uroczy-

stoœci rocznicowe wybuchu Powstania
Warszawskiego. 1 sierpnia 1944 roku
¿o³nierze Armii Krajowej rozpoczêli
walki, które trwa³y a¿ 63 dni. Straty po-
wstañców wynios³y ponad 18 tysiêcy
zabitych i 6 tysiêcy rannych. Ludnoœci
cywilnej, mordowanej w trakcie walk,
zw³aszcza na Woli, Ochocie, Starym
Mieœcie i Czerniakowie, niszczonej ar-
tyleri¹ i bombardowaniami, zginê³o ok.
150 tysiêcy osób. Substancja material-
na Warszawy (oprócz Pragi) zosta³a
zniszczona nie tylko w wyniku walk
powstañczych, ale tak¿e na skutek de-
cyzji Hitlera, który po zakoñczeniu dzia-
³añ bojowych nakaza³ zburzyæ miasto.

Wieñce i kwiaty pod tablic¹ upa-
miêtniaj¹c¹ pamiêæ ¿o³nierzy w imie-
niu w³adz miasta z³o¿yli wiceprezydent
Jan ¯erek i sekretarz miasta Barbara
Wojtaszek.

Intensywne opady deszczu w Toma-
szowie spowodowa³y, ¿e w niedzielê 20
sierpnia przez 1,5 godziny skrzy¿owa-
nie ulic Warszawskiej, Barlickiego i

Konstytucji 3-go Maja by³o ca³kowicie
zalane. Woda siêga³a miejscami 40 cm,
a rozlewisko obejmowa³o ca³e skrzy¿o-
wanie uniemo¿liwiaj¹c przejazd samo-
chodów. Na miejsce akcji zosta³y skie-
rowane 2 jednostki OSP za³oga dy¿ur-
na Stra¿y Miejskiej, za³oga radiowozu
policyjnego oraz wezwano samochód
specjalistyczny  z Zak³adu Gospodarki
Wodno- Kanalizacyjnej. - Prawdopo-

dobnie za ma³a jest œrednica rur odpro-
wadzaj¹cych wody opadowe - wyjaœnia
Grzegorz Kwaœniak, z-ca dyr. ZGW-K.

Warszawska to droga wojewódzka a

Barlickiego i Konstytucji 3 Maja to dro-
gi powiatowe. To zarz¹dcy dróg powin-
ni dokonaæ niezbêdnych  inwestycji. -
My równie¿ nie uciekamy od problemu,
ale formalnie nie mamy mo¿liwoœci nic
zrobiæ, gdy¿ nie jesteœmy zarz¹dcami
wspomnianych dróg - mówi wicepre-
zydent Jan ¯erek, który zorganizowa³
ju¿ spotkanie w sprawie wyjaœnienia
problemu.

Fot: Woda znalaz³a sobie ujœcie m.in. w kierunku Parku Miejskiego.

Uczniowie wracaj¹ do nauki

Oko³o 500 osób uczestniczy³o w
190 tomaszowskiej pielgrzymce
na Jasn¹ Górê. W niedzielê 20
sierpnia powracaj¹cych
pielgrzymów przywitali m.in.: ks.
bp. Adam Lepa, prezydent
Miros³aw Kukliñski oraz
wiceprezydent Gra¿yna Haraœna.
Pielgrzymi przeszli ³¹cznie ok.
240 km.

W nowym roku szkolnym zajêcia
rozpoczn¹ siê nie 1 a 4 wrzeœnia. Dziê-
ki temu uczniowie bêd¹ mieæ o 3 dni
d³u¿sze wakacje. W szko³ach podstawo-
wych i gimnazjach tomaszowskich na-
ukê podejmie 6838 uczniów w 268 od-
dzia³ach. W podstawówkach uczyæ siê
bêdzie 4195 dzieci w 167 oddzia³ach a
w gimnazjach 2643 w 101 oddzia³ach.
Zostan¹ utworzone 2 oddzia³y integra-
cyjne dla uczniów niepe³nosprawnych:

w Szkole Podstawowej nr 1 i Gimna-
zjum nr 6. Najwiêcej uczniów jest w
Zespole Szkó³ nr 4 ( Szko³a Podstawo-
wa nr 10 i Gimnazjum nr 4 ) - 1074
uczniów ( 42 oddzia³y ). Najmniej
uczniów jest w Szkole Podstawowej nr
7 - 193 ( 9 oddzia³ów ).

Programem „Wyprawka szkolna” zo-
stanie objêtych 170 uczniów klas pierw-
szych, z których ka¿dy otrzyma nieodp³at-
nie komplet podrêczników szkolnych.

wwwwwwwwwwwwwww.tomaszow-maz.pl.tomaszow-maz.pl.tomaszow-maz.pl.tomaszow-maz.pl.tomaszow-maz.pl
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10 lat ROSI

O wojskowy kuter holowniczy
wzbogaci³ siê dziœ tomaszowski Skan-
sen rzeki Pilicy. Ten kolejny militarny
eksponat ma wymiary 8,5m na 2,8 i
wa¿y, bagatela, 6 ton! Kuter oraz kolej-
ne eksponaty, dwa elementy mostu pon-
tonowego, zosta³y przekazane Skanse-
nowi w ramach MON-owskiego progra-
mu wychowania patriotycznego i pro-
mocji obronnoœci skierowanego do m³o-
dzie¿y. - Ministerstwo Obrony Narodo-
wej m.in. przekazuje nieodp³atnie pla-
cówkom muzealnym, które maj¹ tego
typu dzia³y wojskowe, militarne, sprzêt
wycofywany z naszej armii - t³umaczy
dyrektor Skansenu rzeki Pilicy, Andrzej
Kobalczyk. Jednoczeœnie z dum¹ opo-
wiada o inauguracji tego typu przedsiê-
wziêcia:  Nasz Skansen, jako pierwszy
w Polsce, otrzyma³ takie eksponaty w
ramach tego programu. Niesamowite
jest to, ¿e kuter jest wci¹¿ na chodzie i
z kompletnym wyposa¿eniem, w któ-
rego sk³ad wchodzi tak¿e przyczepa
czteroko³owa. Dwa tygodnie temu bra³
jeszcze udzia³ w æwiczeniach saperskich
nad Odr¹.  Kuter zosta³ przywieziony z
V Batalionu 11 Kresowej Dywizji Ka-
walerii Pancernej w ¯aganiu dwa dni
temu, a uroczyste przekazanie nast¹pi
na pocz¹tku wrzeœnia w czasie obcho-
dów rocznicy wybuchu II Wojny Œwia-
towej.

Kutry tego typu maj¹ swoj¹ historiê:
- Ten eksponat znalaz³ siê tu nie przy-
padkiem. W 1957 roku w okolicach To-
maszowa polscy saperzy w ramach po-

ligonu, z pomoc¹ takich kutrów, budo-
wali na Pilicy most bajlejowy – dodaje
Kobalczyk.

To przedsiêwziêcie nie dosz³oby do
skutku, gdyby nie pomoc wojska w
transporcie, tego szeœciotonowego cac-

ka. Pracowników Skansenu wspomo-
gli tomaszowscy ¿o³nierze z 25 Bryga-
dy Kawalerii Powietrznej oraz pracow-
nicy firmy dŸwigowej Tadeusza ¯y³ki.
Za co dyrektor Skansenu ogromnie
dziêkuje.

Dyrektor Skansenu ma dla tomaszo-
wian optymistyczn¹ wiadomoœæ: - Bêd¹
nastêpne eksponaty. Andrzej Kobalczyk
stara siê o czo³g E 44, znany  z popular-
nego serialu, „Czterej pancernych i
pies”. Ju¿ nie mo¿emy siê doczekaæ.

TTTTTomaszowianinomaszowianinomaszowianinomaszowianinomaszowianin
w „¯yciu Ww „¯yciu Ww „¯yciu Ww „¯yciu Ww „¯yciu Warszawy”arszawy”arszawy”arszawy”arszawy”

27-letni Tomasz £ucka z Toma-
szowa to bohater artyku³u „Spanie
to biznes” jaki ukaza³ siê w „¯yciu
Warszawy”. W³aœciciel portalu in-
ternetowego www.spanie.pl opo-

wiada³ o swoich przygodach bizne-
sowych. - Obecnie spanie.pl to sta-
bilnie rozwijaj¹cy siê interes. W
po³¹czeniu ze sta³¹ maksymalizacj¹
kosztów  daje zadowalaj¹cy efekt
finansowy - czytamy w wywiadzie.

Pomys³ tomaszowianina zauwa-
¿ono w Warszawie, poniewa¿ jest
to przedsiêwziêcie nowatorskie.
Cieszy fakt, ¿e w³aœnie w naszym
mieœcie zosta³ zmaterializowany.

Z okazji 10 rocznicy wydobycia z
dna Pilicy niemieckiego

transportera z czasów II wojny
œwiatowej w Muzeum w

Tomaszowie Mazowieckim
uroczyœcie otwarto wystawê

zatytu³owan¹ „Rosi 1996 – 2006”
Rosi, bo takie imiê nosi

transporter, nale¿a³a do 19-tej
dolno-saksoñskiej dywizji

pancernej Werchmachtu. W
wyniku prac remontowych i

konserwacji pojazd odzyska³
ca³kowita sprawnoœæ techniczn¹.
Z transportera wydobyto kilkaset

przedmiotów stanowi¹cych
zarówno wyposa¿enie pojazdu, jak

i jego za³ogi. Wszystkie te
przedmioty mo¿na ogl¹daæ w

tomaszowskim Muzeum.
Podczas otwarcia wystawy mo¿na

by³o przejechaæ siê transporterem.
Atrakcjê stanowi³a równie¿ ma³a

tankietka, wypo¿yczona na tê
okazjê od kolekcjonera

wojskowych zabytkowych
pojazdów.

Wystawê mo¿na ogl¹daæ do 10
wrzeœnia.

Pi³ka no¿na kobiet

DARGFIL NA WYJAZDACH
Dru¿yna pi³karska Miêdzyszkolnego

Uczniowskiego Klubu sportowego Dargfil, któr¹
sponsoruje Ceramika Parady¿ pozyska³a dodat-
kowe firmy, które chc¹ inwestowaæ w ¿eñsk¹ pi³-
kê no¿n¹, s¹ nimi: Eko- Serwis Technika Grzew-
cza i Cover. Pierwszy mecz w tym sezonie Toma-
szowianki rozegra³y w Poznaniu z Aten¹. Z po-
znañsk¹ dru¿yn¹, która w ubieg³ym sezonie
uczestniczy³a w rozgrywkach ekstraligi, Dargfil
spotka³ siê rywalizuj¹c o Puchar Polski. Mecz ten
odbywa³ siê w Tomaszowie, a na boisku by³o s³y-
chaæ g³oœne instrukcje w jêzyku rosyjskim, roz-
grywaj¹cej poznañskiego zespo³u. Atena pokona³a
wtedy Dargfil 3:1. Po spadku z ekstraligi, kilka
zawodniczek opuœci³o poznañsk¹ dru¿ynê, dlate-
go podopieczne Dariusza Kwiatkowskiego i Ra-
dos³awa Wilczyñskiego nie czu³y przed przeciw-
niczkami takiego respektu jak przed rokiem. Jed-
nak nawet remis na boisku gospodarza to dla To-
maszowianek cenna zdobycz. Pierwszego gola po
b³êdzie naszej bramkarki zespó³ Ateny zdoby³ w
pierwszej po³owie. Usprawiedliwieniem dla toma-
szowskiej zawodniczki mo¿e byæ fatalna pogoda
i padaj¹cy deszcz. Ozdob¹ tego spotkania by³a
bramka zdobyta przez Ma³gorzatê Kamock¹ dzie-
siêæ minut po wznowieniu gry. Tomaszowianka
tek precyzyjnie wykona³a rzut wolny, ¿e bram-
karka Ateny nawet nie wykona³a ruchu w stronê
pi³ki. Spotkanie zakoñczy³o siê remisem 1:1.

Podbudowane zdobyciem punktu na poznañ-
skim boisku Tomaszowianki wyjecha³y do Sianowa
na mecz z UKS Victori¹. Tym razem pi³karki Darg-
filu nie zdoby³y bramek, ale bezbramkowy remis
pozwoli³ na dopisanie kolejnego punktu, który bê-
dzie siê liczy³ w tabeli pierwszej ligi. – Dwa remisy
na wyjazdach to cenna zdobycz. Po nowym podzia-
le pierwszej ligi nie ma w naszej grupie zespo³ów
s³abych. Myœlê, ¿e tomaszowskiej publicznoœci w
meczu ze Stilonem, który odbêdzie siê 2 wrzeœnia,
zaprezentujemy dobr¹ grê i efektowne bramki.
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Czy TIT pisze prawdê?

„ PRAWDA ” ANDRZEJA  KUCHARCZYKA – red. TIT

Szkoda, ¿e w naszym mieœcie s¹ lu-
dzie, którzy kieruj¹c siê jakimiœ uprze-
dzeniami osobistymi widz¹ tylko samo
z³o woko³o. Prezydenta Kukliñskiego
mo¿na nie lubiæ, jednak jak mo¿na nie
zauwa¿aæ wielu dokonañ tej kadencji
samorz¹dowej? Przecie¿ te miliony z³o-
tych, które wydatkowano na miejskie
inwestycje nie wydatkowa³ tylko jeden
cz³owiek: Miros³aw Kukliñski. Powsta³e
inwestycje to efekt zbiorowej pracy
wielu ludzi, nie wy³¹czaj¹c radnych.
Dlaczego wiêc uprzedzenia dotykaj¹

tylko jednego cz³owieka? Chyba ka¿dy
uwa¿ny obserwator ¿ycia miejskiego w
tej kadencji samorz¹dowej, zauwa¿y³
znaczne zmiany na lepsze, jeœli chodzi
chocia¿by o wzrost inwestycji w mie-
œcie.

· Na przestrzeni, której kadencji wy-
lano tyle kilometrów nowych na-
wierzchni asfaltowych?

· Kiedy na targowisku miejskim by³y
takie warunki sanitarne do handlu jak dziœ?

· Kiedy wreszcie tak poprawiono
komfort handlu dla klienta na tym¿e tar-

gowisku jak obecnie?
· Kiedy odnawiano w Tomaszowie

kamienice, bodaj w centrum miasta?
· W której kadencji zakupiono tyle

autobusów dla potrzeb komunikacji
miejskiej, aby poprawiæ wygodê pod-
ró¿uj¹cym?

· Ile lat muszla koncertowa wraz z
ca³ym parkiem miejskim by³a zanie-
dbana?

· Kiedy odbywa³o siê w mieœcie tyle
darmowych imprez kulturalno – roz-
rywkowych, czy to w muszli koncerto-

wej, czy te¿ w kinie W³ókniarz?
TIT oczywiœcie tych dokonañ w

ogóle nie zauwa¿y³ - wiêcej, robi za-
rzut, ¿e prezydent Kukliñski za publicz-
ne pieni¹dze (z naszych podatków), or-
ganizuje darmowe wystêpy artystycz-
ne. Zdaniem TIT-u, tak byæ nie powin-
no. Czy mo¿na postawiæ bardziej ab-
surdalny zarzut? W³aœnie po to ludzie
p³ac¹ podatki, aby w sposób poœredni z
nich korzystaæ. I chwa³a naszemu pre-
zydentowi, ¿e organizuje te imprezy za
darmo dla jak najwiêkszej liczby miesz-

kañców. Kiedy tak by³o? Owszem cier-
pi¹ na tym ci, którzy zajmuj¹c siê dzia-
³alnoœci¹ kulturaln¹ komercyjnie zara-
biali na biletach. Jednak czy z tego po-
wodu lepiej by³oby, aby imprez kultu-
ralnych i rozrywkowych za darmo dla
ogó³u nie by³o?

Miejmy nadziejê, ¿e statystycz-
ny mieszkaniec Tomaszowa do-
strzega wszystkie te dobre rzeczy
i sam potrafi dokonaæ w³aœciwej
oceny, nie musi mu jej wskazywaæ
TIT.

DZIENNIKARSKI
KODEKS OBYCZAJOWY
fragment

Stowarzyszenia, zwi¹zki zawodowe dziennikarzy
oraz pracodawcy, œwiadomi odpowiedzialnoœci wobec
czytelników, s³uchaczy i widzów, deklaruj¹ przestrze-
ganie zasad „Karty etycznej mediów” i ustanawiaj¹ ni-
niejszy kodeks:

I. Zasady ogólne

1. Dziennikarstwo jest zawodem s³u¿ebnym wobec
spo³eczeñstwa. Podstawowym prawem i obowi¹zkiem
dziennikarza jest poszukiwanie prawdy oraz umo¿liwie-
nie ka¿demu cz³owiekowi realizacji jego prawa do uzy-
skania prawdziwej, pe³nej i bezstronnej informacji a tak-
¿e uczestniczenia w debacie publicznej.

2. Zadaniem dziennikarza jest umo¿liwienie odbior-
com poznania, zrozumienia i w³asnej oceny rzeczywi-
stoœci.

3. Szczególn¹ powinnoœci¹ dziennikarzy jest odpo-
wiedzialne wykonywanie zawodu, kierowanie siê sza-
cunkiem wobec odbiorcy oraz normami etycznymi i
zawodowymi.

4. Dziennikarze maj¹ obowi¹zek chroniæ niezale¿-
noœæ i wiarygodnoœæ uprawianego zawodu, strzec wol-
noœci s³owa i pluralizmu mediów.

II. Etyczne i zawodowe obowi¹zki dziennikarzy

5. Dziennikarz bezstronnie relacjonuje, omawia i ana-
lizuje fakty oraz procesy spo³eczne, przedstawia ich
kontekst oraz szerok¹ gamê pogl¹dów na ich temat, z
podaniem Ÿród³a przytaczanych opinii. W razie trudno-
œci z dotarciem do jednej ze stron sporu obowi¹zuje
stwierdzenie, ¿e informacja zawiera dane czêœciowe.

6. Dziennikarzowi nie wolno manipulowaæ infor-
macj¹. Obowi¹zuje go skrupulatna ocena Ÿróde³, spraw-
dzenie prawdziwoœci dostêpnych informacji oraz rze-
telnoœæ w ich przekazywaniu. Prowadz¹c dyskusjê,
dziennikarz nie mo¿e wykorzystywaæ swojej roli w ce-
lu wp³ywania na jej przebieg i narzucania koñcowych
wniosków. Redakcja, opracowanie czy monta¿ s³owne-
go, dŸwiêkowego, audiowizualnego lub informatyczne-
go zapisu rzeczywistoœci nie mog¹ jej fa³szowaæ ani
deformowaæ.

7. Obowi¹zkiem dziennikarza jest oddzielenie in-
formacji od komentarza. Gdy wyra¿a w³asne oceny i
opinie wyraŸnie sygnalizuje to odbiorcy. Wyra¿one w
komentarzu opinie nie mog¹ fa³szowaæ omawianych
faktów.

8. Dziennikarz zobowi¹zany jest do sprostowania z
w³asnej inicjatywy, gdy okazuje siê, ¿e podana przez
niego informacja jest fa³szywa b¹dŸ nieœcis³a.

9. Dziennikarz, kieruj¹c siê dobrem wspólnym i po-
czuciem sprawiedliwoœci, ujawnia b³êdy i nadu¿ycia w
dzia³alnoœci w³adz, instytucji, organizacji oraz przed-
siêbiorstw publicznych i prywatnych.

10. Dziennikarz, pe³ni¹c swoje obowi¹zki zawodo-
we, oddziela od nich w³asn¹ dzia³alnoœæ polityczn¹ i
spo³eczn¹.

List do redaktora naczelnego
W zwi¹zku z pojawieniem siê w jednym z ostatnich numerów „Tomaszowskiego Informatora
Tygodniowego” serii artyku³ów szkaluj¹cych Prezydenta Miasta, Miros³aw Kukliñski wystosowa³
do redaktora naczelnego, Jacka Mrozowicza list, który publikujemy poni¿ej.

Pan
JACEK MROZOWICZ
REDAKTOR NACZELNY
Tomaszowskiego Informatora  Tygodniowego

Andrzej Kucharczyk, redaktor TIT w artykule pod
tytu³em: „Powstan¹ nowe Markety” próbuje wmó-
wiæ opinii spo³ecznej, ¿e w mieœcie powstanie ko-
lejny supermarket za spraw¹ Miros³awa Kukliñskie-
go - prezydenta miasta. Choæ pozwolenie na budo-
wê przysz³ego marketu ma wydaæ starosta Andrzej
Barañski, to i tak zdaniem red. Kucharczyka winien
wszystkiemu jest prezydent Kukliñski. Dlaczego? Bo
jak zauwa¿a Kucharczyk, Prezydent jest autorem
planu zagospodarowania przestrzennego miasta.
Autorstwo prezydenta podkreœlone jest nawet t³u-
stym drukiem, aby nikt nie mia³ w¹tpliwoœci. To
w³aœnie rzekomo dziêki temu planowi, a nie pozwo-
leniu na budowê powstanie nowy sklep. Przecie¿ tam
w planie zagospodarowania miasta Prezydent wpi-
sa³ mo¿liwoœæ budowy w tym miejscu obiektów han-
dlowych o powierzchni handlowej do 1200 m2. Gdy-
by by³o mniej, z pewnoœci¹ taki nowy obiekt by nie
powsta³. A tak wszystko przez tego prezydenta Ku-
kliñskiego. Nie radni s¹ winni, którzy uchwalili miej-
ski plan zagospodarowania miasta. Nie starosta Ba-
rañski, który ewentualnie wyda pozwolenie na bu-
dowê supermarketu, tylko Kukliñski.

Chc¹c byæ cz³owiekiem przekornym mo¿na by
w tym miejscu przytoczyæ siêgaj¹c do historii, jaki
pogl¹d prezentowa³ TIT i to jeszcze stosunkowo nie-
dawno, na temat powstawania sklepów wielkopo-
wierzchniowych. Jak g³oœno krytykowano wszelkie

zapisy ograniczaj¹ce budowê tej formy handlu. Mo¿-
na by te¿ przytoczyæ artyku³, jaki powsta³, gdy jeden
z tomaszowskich inwestorów chcia³ zbudowaæ super-
market budowlany i nie móg³ tego zrobiæ gdy¿ inwe-
stycjê uniemo¿liwia³y zapisy uchwa³y ograniczaj¹ce
powierzchniê handlu. Na szczêœcie wojewoda uchyli³
uchwa³ê o ograniczeniu powierzchni i dziœ du¿y pawi-
lon budowlany stoi. A ów tomaszowski przedsiêbior-
ca zatrudni³ kolejne osoby do pracy. Wszystko to da-
wa³o pewien obraz jak sprawy te s¹ pojmowane w TIT.
Dziœ A. Kucharczyk prezentuje nowe spojrzenie w tym
temacie. Nie wolno budowaæ supermarketów w mie-
œcie nawet, gdy im siê ograniczy powierzchniê handlu
do 1200 m2. Tego dzisiaj, zdaniem TIT-u wymaga in-
teres naszego miasta.

Sprawa ta nie powinna w³aœciwie w ogóle byæ pod-
noszon¹, gdyby fakty zebrane i podane przez redakto-
ra Kucharczyka by³y prawdziwe. Niestety nie wiedzieæ,
czemu zabrak³o, zwyk³ej rzetelnoœci i obiektywizmu
przy prezentowaniu stanowiska TIT. Otó¿ prawda jest
taka, ¿e prezydent nie jest autorem miejskiego planu
zagospodarowania przestrzennego miasta, który zosta³
przyjêty uchwa³¹ Rady Miejskiej. Skoro plan jest
uchwa³¹ Rady Miejskiej to rozumie siê samo przez siê,
¿e jego autorami s¹ radni, a nie prezydent. Dziwi, ¿e
ktoœ mo¿e mieæ z tym k³opot. Jeœli jednak, ktoœ za
wszelk¹ cenê, zechcia³by iœæ tym tokiem myœlenia, jaki
prezentowa³ red. Kucharczyk i chcia³by rzeczywiœcie

jakieœ autorstwo przypisaæ prezydentowi, to nic prost-
szego. Mo¿na przecie¿ zgodnie z prawd¹ przypisaæ pre-
zydentowi autorstwo projektu miejskiego planu zago-
spodarowania miasta. Tylko, ¿e projekt prezydenta, któ-
ry zosta³ przes³any radnym do pracy w komisjach, za-
k³ada³ ograniczenie budowy obiektów handlowych w
tej czêœci miasta do 500 m2. Projekt ów zosta³ dostar-
czony radnym 3 grudnia 2004r. Taka jest prawda,  o
której winien wiedzieæ red. Kucharczyk. A nawet, je-
œli nie wiedzia³, to rzetelnoœæ i zwyk³a uczciwoœæ
dziennikarska nakazywa³a te fakty sprawdziæ. Nad
ka¿d¹ uchwa³¹, która jest poddawana pod g³osowa-
nie pracuj¹ radni w komisjach, a przynajmniej po-
winni pracowaæ. Nad uchwa³¹ o miejskim planie
przestrzennym zagospodarowania miasta radni
pracowali najd³u¿ej. Warto przypomnieæ, ¿e tylko
w komisji Pana Antoniego Iwañskiego prace trwa³y
ponad pó³ roku. Plan by³ przyjêty prawie jedno-
myœlnie przez radnych, tylko dwóch radnych nie
wziê³o udzia³u w g³osowaniu. Trzeba byæ napraw-
dê cz³owiekiem z³ej woli, aby wbrew oczywistym
faktom przypisywaæ wszystko jednemu tylko pre-
zydentowi.

Po tak radykalnym rozminiêciu siê z prawd¹, z
pewnoœci¹ TIT bêdzie mia³ teraz kolejny powód do
przeproszenia prezydenta za podawanie nieprawdy i
niebawem zobaczymy na ³amach TIT stosowne spro-
stowanie. Które to ju¿ bêdzie?

W jednym z ostatnich numerów Tomaszowskiego Informatora Tygodniowego (Nr 31) z dnia 4 sierpnia 2006r. po raz kolejny ukaza³a siê seria artyku³ów
szkaluj¹cych moj¹ osobê i sprawowany urz¹d. Zdajê sobie sprawê, ¿e ze wzglêdu na prezentowane przeze mnie pogl¹dy i ukierunkowanie polityczne, nigdy nie
znajdê poparcia wœród redaktorów Pañskiej gazety. S¹dzê nawet, ¿e przywykli do tego te¿ Czytelnicy TIT, którzy niezale¿nie od tego, co dzieje siê w mieœcie, i tak
pewnie przeczytaj¹, ¿e jest Ÿle i jest to wina prezydenta. Tak te¿ by³o w przypadku artyku³u autorstwa Andrzeja Kucharczyka pt. „Powstan¹ nowe Markety”, w
którym podano nieprawdziw¹ informacjê, jakobym to ja by³ autorem planu zagospodarowania przestrzennego miasta i szereg innych nieœcis³ych wiadomoœci.
Podobne k³amstwa zawarto w artykule pt. „Urzêdnicy do miote³?” oœmieszaj¹cym niektórych pracowników Urzêdu Miasta.

W czasach demokracji prawo prasowe przyznaje ka¿demu obywatelowi, który sta³ siê przedmiotem k³amstw i oszczerstw prasowych, mo¿liwoœæ z³o¿enia
sprostowania. Równie¿ i ja, maj¹c na uwadze Mieszkañców Naszego Miasta i ich prawo do rzetelnej i obiektywnej informacji, skierowa³em do Redakcji TIT
wniosek o opublikowanie sprostowania nieprawdziwych wiadomoœci zawartych w w/w artyku³ach.

Jak Pan zapewne wie, to samo prawo prasowe nakazuje niezw³oczne opublikowanie sprostowania tak, by nie ucierpia³o na tym dobro osoby, której publikacja
dotyczy oraz interes spo³eczny. W odpowiedzi na skierowane sprostowania, otrzyma³em nastêpuj¹c¹ odpowiedŸ:

„Informujemy, i¿ w zwi¹zku z urlopem redaktora naczelnego, wszelkie pisma kierowane do niego bêd¹ rozpatrywane na pocz¹tku wrzeœnia”.
Kuriozalny wymiar tego pisma pozostawiam bez komentarza, na który szkoda s³ów. Domyœlam siê, ¿e w ten sposób zamierzano oœmieszyæ moj¹ osobê  i okazaæ

wy¿szoœæ w³adzy tego tygodnika. Tak naprawdê jednak zlekcewa¿ono tym Czytelników gazety, których pozbawia siê prawa us³yszenia g³osu „drugiej strony”.
Czy w uczciwej gazecie, urlop redaktora naczelnego mo¿e byæ powodem odmowy opublikowania sprostowania? Lekcewa¿¹ca wymówka, któr¹ zas³ania siê

redakcja, w rzeczywistoœci stanowi odmowê wywi¹zania siê z prawnego obowi¹zku, który ci¹¿y na ka¿dej redakcji prasowej. Jak Panu wiadomo, we wrzeœniu bêd¹
ju¿ przekroczone ustawowe terminy do opublikowania sprostowania. W takim stanie rzeczy sprawê skierujê na drogê postêpowania s¹dowego oraz z³o¿ê w Proku-
raturze Rejonowej zawiadomienie o pope³nieniu przestêpstwa okreœlonego w art. 46 prawa procesowego, gdy¿ uchylanie siê od opublikowania sprostowania
zagro¿one jest karami. Tym bardziej, ¿e w historii TIT niejednokrotnie publikowano przeproszenia i sprostowania, w tym równie¿ wskutek interwencji s¹du. Sam
redaktor…….* dwukrotnie skazany by³ przez niezawis³y s¹d za przestêpstwo zwi¹zane z publikacj¹ artyku³ów na ³amach czasopisma, którego jest Pan redaktorem
naczelnym. Przyk³adowo przywo³am tylko dwie sprawy zakoñczone wyrokiem skazuj¹cym za przestêpstwa okreœlone w kodeksie karnym…….*

Pozostaje jedynie ubolewanie, ¿e przyk³ady te nie nauczy³y szacunku dla osób, z którymi tak ³atwo walczyæ lekkim piórem, nie daj¹c prawa do obrony –
jak jest w moim przypadku. Liczê jednak, ¿e przebyty urlop, którego wartoœæ – jak widaæ - jest nie przeceniona, pozwoli Panu na spokojn¹ refleksjê nad wnioskami
i uwagami, które przedstawiam w tym liœcie.

Miros³aw Kukliñski

Prezydent Miasta
Tomaszowa Mazowieckiego

* dane usuniêto ze wzglêdu na ochronê dóbr osobistych
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Prawda jest taka...Prawda jest taka...Prawda jest taka...Prawda jest taka...Prawda jest taka...
POLEMIKA Z ARTYKU£EM REDAKTORA NACZELNEGO TIT
JACKA MROZOWICZA PT. „NIEZIEMSKI INTERES” (TIT NR  33/2006)

W artykule „Nieziemski interes” autor-
stwa Jacka Mrozowicza dotycz¹cym tere-
nów powistomowskich, zawarte zosta³y in-
formacje i stwierdzenia, które wymagaj¹
sprostowania i odpowiedzi.

W pierwszej kolejnoœci trzeba podkreœliæ
jasno, ¿e w 2004 roku miasto nabywaj¹c
czêœæ terenów powistomowskich, nie wyda³o
na nie z bud¿etu miasta ani jednej z³otówki,
co niestety zosta³o pominiête w artykule Jac-
ka Mrozowicza, a ma niezwykle istotne zna-
czenie dla  ca³oœci sprawy. Przez szereg lat
dotychczasowe w³adze miasta ze spokojem
patrzy³y na rujnuj¹ce siê budynki, niszcze-
j¹ce ogrodzenia, które stworzy³y tragiczn¹
wizytówkê miasta. Trwaj¹ca latami egzeku-
cja Cheng Meng Songa oraz prowadzone
przez Syndyka Wistomu postêpowanie upa-
d³oœciowe nie przynosi³y efektów – nie by³o
zainteresowanych kupnem tych dzia³ek.
Pewnie by³oby tak do dziœ, gdyby nie po-
mys³ przejêcia gruntów powistomowskich na
rzecz miasta w zamian za czêœæ d³ugów
Cheng Meng Songa, które uros³y wtedy ju¿
do niebotycznych rozmiarów ponad 6 mln.
z³otych. Brak by³o nadziei na odzyskanie
choæby z³otówki.

Przejêcie tak ogromnego terenu by³o de-
cyzj¹ ryzykown¹. Przejmowano ruinê stano-
wi¹c¹ przedmiot wandalizmu i punkt zain-
teresowania „zbieraczy z³omu”. Obraz ten
dokumentuj¹ operaty szacunkowe przygoto-
wane przez komornika na potrzeby sprze-
da¿y. Stan ten znalaz³ te¿ odzwierciedlenie
w wycenie nieruchomoœci, która obejmowa-
³a w wiêkszoœci zdekapitalizowane budynki
i urz¹dzenia. Mimo to, maj¹c te¿ na uwadze
„zrobienie dobrego, ziemskiego interesu”,
którego oczekiwa³by redaktor Jacek Mrozo-
wicz, zdecydowa³em, aby nie kierowaæ siê
tylko i wy³¹cznie ich wartoœci¹ wynikaj¹c¹
z wyceny, ale  do przetargu podnieœæ ceny z
oszacowania nawet do ich czterokrotnej
wartoœci! Dziwne, ¿e tak wa¿na okolicznoœæ
mog³a umkn¹æ autorowi artyku³u „Nieziem-
ski interes”

Przejêcie „Wistomu” nie oznacza³o jed-
nak przejêcia w³asnoœci. To by³aby zupe³nie
inna sytuacja. W³aœcicielem nadal pozosta³
Skarb Pañstwa, a miasto sta³o siê tylko u¿yt-
kownikiem wieczystym. Gdyby w 2004 r. nie
sprzedano terenu, dziœ miasto musia³oby p³a-
ciæ za tzw. „wieczyst¹ dzier¿awê”. Przypo-
mnê tylko, ¿e u¿ytkownik wieczysty zobo-
wi¹zany jest p³aciæ op³aty roczne w wyso-
koœci 3% wartoœci nieruchomoœci rocznie. I
tu wielkie zaskoczenie: gdyby Miasto do dziœ
zachowa³o przejête tereny, musia³oby rocz-
nie p³aciæ na rzecz Skarbu Pañstwa kwotê
ponad 3,5 mln z³otych brutto. Tyle dziœ p³a-
ci siê rocznie za 21 ha terenów powistomow-
skich. Dodaj¹c do tego koszty oczyszczenia
terenu i wyburzeñ, znacznie przekroczy³o-
by to wartoœæ, za któr¹ miasto przejê³o grunty
i cenê ich sprzeda¿y. Dopiero by³by to „nie-
ziemski interes” i oczywista strata dla mia-
sta. Gospodarczy sens ca³ej transakcji pole-
ga³ na tym, by grunty przej¹æ i szybko je
sprzedaæ, nie podnosz¹c kosztów wyburzeñ
ani op³at za u¿ytkowanie.

Mogê zrozumieæ, ¿e nie wie tego redak-
tor lokalnego tygodnika, ale dziwiæ musi
kompromituj¹ca niewiedza pana Rafa³a Za-
gozdona – przewodnicz¹cego Komisji Bu-
d¿etowej Rady Miejskiej, który z ramienia
RM odpowiada za sprawy bud¿etowe i nie
zdaje sobie sprawy z tego, ¿e u¿ytkowanie
wieczyste to przede wszystkim op³aty. Jak
zachowa³by siê dziœ, gdyby nale¿a³o wygo-
spodarowaæ w bud¿ecie ponad 3,5 mln z³o-
tych rocznie na op³aty za u¿ytkowanie wie-
czyste „Wistomu”.

 Dopiero mia³by k³opot przewodnicz¹cy
Komisji Bud¿etowej Rady Miejskiej pan
Rafa³ Zagozdon i dopiero wówczas móg³by

zasadnie czuæ siê wmanipulowany. Bezsen-
sowne by³oby przejmowanie terenu za d³u-
gi, gdyby miasto musia³o do tego jeszcze do-
p³acaæ. Tymczasem nie wydaj¹c ani z³otów-
ki na nabycie gruntu, sprzedano go za ³¹czn¹
kwotê 3.375.000,00 z³otych. Suma ta wp³y-
nê³a do bud¿etu miasta, co pozwoli³o remon-
towaæ szko³y, modernizowaæ drogi i prze-
prowadziæ ró¿ne inwestycje miejskie.

Wyobra¿am sobie, jaki atak przy-
puœciliby niektórzy radni i lokalna prasa,
gdybym po przejêciu „Wistomu”, za¿¹da³ z
kasy miejskiej 1,5 mln z³otych na oczysz-
czenie i zniwelowanie terenu, nie mówi¹c

ju¿ o 3,5 mln z³otych op³aty za u¿ytkowanie
wieczyste, aby po blisko dwóch latach sprze-
daæ go – mo¿e z zyskiem. Pos¹dzono by
mnie wówczas o dzia³anie na szkodê mia-
sta. Dziœ, gdy miasto zyska³o ok. 3,5 mln.
z³otych jest podobnie. Nie da siê tego t³u-
maczyæ inaczej, jak zaciek³¹ polityk¹ przed-
wyborcz¹.

Dziwiê siê wiêc radnemu Rafa³owi Za-
gozdonowi, który za wszelk¹ cenê przerzu-
ca na mnie ca³kowit¹ odpowiedzialnoœæ. W
koñcu – o ironio – to w³aœnie komisja pod
jego przewodnictwem zaopiniowa³a pozy-
tywnie zbycie dzia³ek w tym trybie. W pro-
tokole z 26 maja 2004r. czytamy: „W œwie-
tle powy¿szego p. Rafa³ Zagozdon poinfor-
mowa³, i¿ komisja pozytywnie zaopiniowa³a
projekt uchwa³y w sprawie zbycia nierucho-
moœci po³o¿onych przy ul. Spalskiej 103,
Spalskiej 105 i Spalskiej 105a”.

Nie sposób nie odnieœæ siê te¿ do innego
fragmentu artyku³u, w którym J. Mrozowicz
pisze: „Podkreœlano równie¿ ¿e sprzeda¿
ca³ej powistomowskiej dzia³ki pozbawia mia-
sta terenów inwestycyjnych, które bêdzie
mo¿na z korzyœci¹ sprzedaæ.” Muszê  tutaj
wyjaœniæ, ¿e sprzeda¿ dzia³ek nie pozbawi³a
miasta terenów inwestycyjnych. Nawet po
zbyciu nieruchomoœci sytuacja ta nie uleg³a
zmianie, gdy¿ „Wistom” to tereny zdobyte
zupe³nie „dodatkowo”. Nadal posiadamy
tereny pod inwestycje.

Œmieszy te¿ inna insynuacja autora arty-
ku³u „Nieziemski interes” - Jacka Mrozowi-
cza, ¿e w sprawie tej nie by³o „powa¿nej dys-
kusji”. Trzeba by³o bowiem uczestniczyæ w
komisjach Rady Miejskiej, na spotkaniu z
lokalnymi przedsiêbiorcami, w koñcu i na

samej sesji Rady, w której to ostatecznie rad-
ni zdecydowali przeznaczyæ teren do sprze-
da¿y. Owocem pracy w komisjach oraz spo-
tkañ z przedsiêbiorcami by³o przecie¿ wy-
pracowanie porozumienia z dnia 25 maja
2004r. z przedstawicieli firm dzia³aj¹cych na
dzia³kach przeznaczonych do sprzeda¿y. Po
jego zwarciu porozumienie to by³o konse-
kwentnie realizowane i  m.in. przez rok cza-
su przedsiêbiorcy ci nie p³acili czynszu za
zajmowane nieruchomoœci, co by³o przywi-
lejem dot¹d nie spotykanym w historii mia-
sta.

Czemu wiêc Jacek Mrozowicz sugeruje

brak dyskusji w przedmiocie zbycia nieru-
chomoœci wskazuj¹c, ¿e ich sprzeda¿ by³a
wyrazem mojej nieugiêtej postawy. Jako pre-
zydent miasta nie mam prawa zdecydowaæ
o sprzeda¿y nieruchomoœci. W tej sprawie
moja by³a propozycja – ostateczna decyzja
nale¿a³a do 23 radnych, którzy g³osowali nad
uchwa³¹ w sprawie o sprzeda¿ terenu.

Obra¿aj¹cym k³amstwem jest napisanie,
¿e Aliberico Polska by³a moim „faworytem”.
Aby mówiæ o faworyzowaniu kogokolwiek,
trzeba wskazaæ, wobec kogo to siê czyni.
Tymczasem wówczas na pocz¹tku 2004 roku
nikt inny nie by³ zainteresowany tym tere-
nem. Nikt nie chcia³ kupiæ hektarów zabu-
dowanych rujnuj¹cym siê zak³adem. To niby
nie by³o tak dawno, a jednak w zupe³nie in-
nej sytuacji politycznej Polski (przed przy-
st¹pieniem do Unii Europejskiej) i przy zu-
pe³nie innych warunkach rynku nieruchomo-
œci. Oczywiœcie, ¿e mo¿na by³o podzieliæ
ca³y teren na szereg ma³ych kawa³ków i
sprzedawaæ okolicznym firmom. Ale ka¿dy
dobry gospodarz miasta wie, ¿e filarem go-
spodarki miasta jest du¿e, silne przedsiêbior-
stwo. Ma³e i œrednie firmy mog¹ upadaæ,
przekszta³caæ siê i ³¹czyæ, a wielki zak³ad
pracy – taki, jaki zamierza³o zbudowaæ Ali-
berico – móg³by zawsze przyci¹gaæ innych
inwestorów i napêdzaæ koniunkturê gospo-
darcz¹.

To w³aœnie ci, którzy najg³oœniej komen-
tuj¹ sytuacjê zbycia terenów „Wistomu”, naj-
mocniej atakowali mnie, i¿ do miasta nie
sprowadza siê inwestorów, brak kapita³u za-
chodniego, itp. Kiedy jednak pojawi³ siê ów
inwestor, zrobili wszystko, by wyrzuciæ go
za drzwi miasta. Transakcja sprzeda¿y „Wi-

stomu” nie k³adzie siê wiêc cieniem na mo-
jej kadencji (jak pisze radny Tadeusz Ada-
mus); k³adzie siê ona przede wszystkim cie-
niem na tych, których zaciek³oœæ polityczna
przeros³a uczciw¹ troskê o dobro mieszkañ-
ców. Doœwiadczy³em tego, gdy kilka razy
zwo³ywano sesjê nadzwyczajn¹ w celu
rozwi¹zania problemu stacji transformatoro-
wej, której przemieszczenie by³o konieczne
nie tylko dla dobra inwestycji planowanej
przez Aliberico, ale i dla pozosta³ych tere-
nów by³ego zak³adu. Jak rozumieæ mam pi-
smo ówczesnego senatora SLD – obecnego
kierownika USC – Jerzego Adamskiego oraz

pos³a Romana Jagieliñskiego, którzy wys³ali
petycjê nawet do samego Ministra Sprawie-
dliwoœci zaniepokojeni tym, ¿e Tomaszow-
ska Prokuratura nie dopatrzy³a siê w sprze-
da¿y terenów jakiegokolwiek przestêpstwa.
Sprawê bada³a przecie¿ prokuratura II in-
stancji, w koñcu s¹d, Najwy¿sza Izba Kon-
troli, Wojewoda £ódzki, Wojewódzki S¹d
Apelacyjny i inne organy. Dotychczas nie ma
negatywnej oceny czy zarzutów co do sprze-
da¿y terenów. Mnie to nie cieszy, gdy¿ nie
ma te¿ inwestora. Jest temat dla prasy, wy-
powiedzi radnych, kolejne spory i k³ótnie.
Tylko co maj¹ z tego mieszkañcy Miasta?

Byæ mo¿e kogoœ zaskoczê, ale nie dzi-
wiê siê firmie Aliberico, ¿e opuœci³a to mia-
sto. Czy w atmosferze takiej nieprzychylno-
œci i agresji, jak¹ wytworzono, mo¿na by³o
spokojnie realizowaæ inwestycjê w obcym
kraju, nie nale¿¹cym wówczas do Unii Eu-
ropejskiej? Rozumiem Prezesa Aliberico,
który mówi³ z rozczarowaniem, ¿e tak, jak
w Tomaszowie, nie zosta³ nigdzie na œwie-
cie potraktowany. W okresie, kiedy ka¿dy
inwestor by³ „na wagê z³ota”, Aliberico us³y-
sza³o stanowcze NIE. Wiêcej: Zarz¹d Spó³-
ki wzywany by³ na przes³uchania przed or-
gany œcigania, pozywany do s¹du i  przed
organy administracji. Jest to wystarczaj¹cy
znak dla inwestora, ¿e nie jest  tym mieœcie
mile widziany. Wszystko to znalaz³o swój
wyraz w piœmie jaki Aliberico Polska skie-
rowa³a do ówczesnego ministra J. Hausne-
ra, które zarazem stanowi³o po¿egnanie nie
tylko z Tomaszowem, ale i z Polsk¹.

Rzecz rozbi³a siê nie tylko o to, lecz rów-
nie¿ o wspomnian¹ stacjê transformatorow¹
i problem zasilania w energiê elektryczn¹

dzia³ki nabytej przez Aliberico Polska, a
po³o¿onej w obszarze £ódzkiej Specjalnej
Strefiy Ekonomicznej. Nabywaj¹c tereny
£SSE Zarz¹d Aliberico s³usznie móg³ ocze-
kiwaæ wsparcia ze strony Miasta w zakresie
rozwi¹zania kwestii zasilania w energiê elek-
tryczn¹. Wynika³o to bowiem ze zobowi¹-
zania, jakie ju¿ w 2000r. zawar³ ówczesny
Zarz¹d Miasta reprezentowany przez Toma-
sza Kumka (obecnego przewodnicz¹cego
Rady Miejskiej Tomaszowa Mazowieckie-
go) oraz Jerzego Adamskiego a Prezesem
£ódzkiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej, w
którym notarialnie zapisano: „Zarz¹d Mia-

sta Tomaszowa Mazowieckiego
oœwiadcza, ¿e wszystkie œrodki uzy-
skane ze sprzeda¿y gruntów inwesto-
rom,  o których mowa w § 2, przezna-
czy na budowê infrastruktury tech-
nicznej na rzecz Podstrefy Tomaszów
Mazowiecki (budowê dróg, kanaliza-
cji, energii elektrycznej, itd.)”. Z do-
brodziejstwa tego zapisu skorzysta³
ju¿ w przesz³oœci inny inwestor, two-
rz¹cy przedsiêbiorstwo przy ulicy
Wysokiej. Kiedy jednak w tej kaden-
cji równie¿ uda³o siê pozyskaæ inwe-
stora strategicznego, Rada Miejska
sprzeciwi³a siê wywi¹zaniu siê z cy-
towanego zobowi¹zania. Do dziœ nur-
tuje mnie pytanie jakie motywy sta³y
za tym, ze jednemu z inwestorów
udzielono s³usznej pomocy a drugie-
mu jej odmówiono.

Przy tej okazji muszê sprostowaæ
te¿ inn¹ nieœcis³oœæ, jaka zawarta jest
w artykule „Nieziemski interes”. Au-
tor pisze bowiem, ¿e podj¹³em dodat-
kowe zobowi¹zanie dotycz¹ce stacji
trafo, której remont mia³ obci¹¿yæ
miasto. Prawda jest taka, ¿e przy na-
byciu przez Aliberico nieruchomoœci
po dawnym „Wistomie”, zawarte zo-
sta³o czterostronne porozumienie z
udzia³em Zak³adu Energetycznego
£ódŸ-Teren S.A. oraz Spó³ki ZE-
TER, które dotyczy³o podjêcia dzia-

³añ w celu rozwi¹zania problemu zasila-
nia energetycznego nabytych nieruchomo-
œci. Widaæ wiêc, ¿e nawet sprywatyzowa-
ne przedsiêbiorstwo jak Zak³ad Energe-
tyczny, rozumia³y istotê problemu i dekla-
rowa³y wspó³pracê w zakresie pomocy.
Korzyœci tego porozumienia mia³y doty-
czyæ przede wszystkim firm dzia³aj¹cych
na pozosta³ych terenach dawnego „Wisto-
mu” i u³atwiæ budowê fabryki Aliberico
Polska. Niestety, niektórzy radni Rady
Miejskiej stanowi¹cy w Radzie wiêkszoœæ,
nie dali miastu tej szansy. Teraz spekuluje
siê, jaki „ziemski interes” mo¿na by zro-
biæ na przejêtych terenach.

Sprzeda¿y „Wistomu” towarzyszy³a
przede wszystkim myœl o tym, by by³ to do-
bry interes dla bezrobotnych, dla przysz³ych
pokoleñ i dla rozwoju miasta a nie koniecz-
nie dobry interes finansowy. Doskonale ro-
zumiej¹ to inne samorz¹dy, które nie wahaj¹
siê sprzedaæ swoich gruntów nawet za 1 z³oty
za m2, byleby tylko pozyskaæ inwestorów,
kapita³ i perspektywy. By nie byæ go³os³ow-
nym, dla przyk³adu przywo³am Kutno, gdzie
tereny inwestorom sprzedaje siê dos³ownie
za 1 z³oty oraz Radomsko, gdzie cena tere-
nów w strefie siêga 4 z³otych.

Przyk³ady te pozostawiam jako pointê dla
wszystkich, którzy zamiast myœleæ o przy-
sz³oœci naszego miasta i jego mieszkañców,
zastanawiaj¹ siê, jaki by tu „ziemski inte-
res” zrobiæ na jego gruntach.

Miros³aw Kukliñski

Prezydent Miasta
Tomaszowa Mazowieckiego
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Tomaszowianie w Marszu Szlakiem Kompanii Kadrowej

„Ten, kto nie ceni  i nie szanuje swej przesz³oœci,
ten nie jest godzien szacunku teraŸniejszoœci
ani ma prawo do przysz³oœci”

Józef Pi³sudski

Cz³onkowie tomaszowskiego „Strzelca” uczestniczyli w sierpniowym, co-
rocznym Marszu Szlakiem I Kompanii Kadrowej. W 110 km marszu z Kra-
kowa do Kielc wziêli udzia³: Karolina Ambroziak, Olga Nowicka, Sebastian
Œniadek, Przemys³aw Ziarkiewicz i Damian Roguziñski. – Pogoda by³a do-
bra a pieszo-biegow¹ wêdrówkê wszyscy wytrzymali – opowiada Olga No-
wicka. W trakcie odby³ siê równie¿ Marsz na Orientacjê, w którym „Strze-
lec” zaj¹³ 5 miejsce. Wygrali natomiast…¿o³nierze 25 Brygady Kawalerii
Powietrznej z Tomaszowa.

Szlakiem Józefa Pi³sudskiego pod¹¿a³o ok. 400 osób, w tym oprócz „strzel-
ców” równie¿ Zygmunt Jêdrzejczak z Tomaszowa. Pan Zygmunt otrzyma³
Odznakê Marszu, poniewa¿ uczestniczy³ w nim po raz 10-ty. – W imprezie
mo¿e wzi¹æ udzia³ ka¿dy. Nie trzeba byæ cz³onkiem ¿adnego stowarzyszenia
czy „Strzelca” – podkreœla Monika Malczewska z tomaszowskiej organiza-
cji.

6 sierpnia 1914 I Kompania Kadrowa Józefa Pi³sudskiego wyruszy³a z
krakowskich Oleandrów do zaboru rosyjskiego. 12 sierpnia ¿o³nierze wkro-
czyli do Kielc, gdzie stoczono potyczkê z wojskami rosyjskimi. W rocznicê
tych wydarzeñ organizowane s¹ Marsze Szlakiem „Kadrówki”. Pierwszy odby³
siê w 1924 roku. Po zakoñczeniu II wojny œwiatowej ze wzglêdów politycz-
nych nie by³o to mo¿liwe. W okresie PRL-u tylko raz uda³o siê marsz zorga-
nizowaæ, w 1981 roku. Jego uczestniczyli byli jednak represjonowani przez
SB. Dopiero po zmianach ustrojowych impreza mo¿e odbywaæ siê bez prze-
szkód.

Wsparcie dla WOPR

Œwiêto policji. Komendant na emeryturê.
W Urzêdzie Miasta odby³o siê

spotkanie z okazji dorocznego Œwiê-
ta Policji. Wrêczono odznaczenia
pañstwowe i resortowe a tak¿e
awanse na wy¿sze stopnie. Komen-

dant policji w Tomaszowie nadinsp.
Marian Fronczkowski poinformowa³
zebranych o przejœciu na emeryturê. W
imieniu w³adz miasta za dotychcza-
sow¹ wspó³pracê wieloletniemu szefo-

wi tomaszowskiej policji dziêkowa-
li: prezydent Miros³aw Kukliñski,
przewodnicz¹cy Rady Miejskiej To-
masz Kumek oraz wiceprezydent
Gra¿yna Haraœna.

Fot: prezydent Miros³aw Kukliñski gratulowa³ wyró¿nionym policjantom.

Powiatowe WOPR w Tomaszowie
Mazowieckim walczy o fundusze na
dalsze funkcjonowanie, bowiem pod
znakiem zapytania stoi dalsza dzia³al-
noœæ ratownicza w powiecie toma-
szowskim.

 Nad Zalewem Sulejowskim odby-
³o siê wyjazdowe posiedzenie Komi-
sji Bezpieczeñstwa i Porz¹dku Pu-
blicznego Sejmiku Województwa
£ódzkiego. Celem spotkania by³o
przedstawienie i omówienie proble-
mów bezpieczeñstwa nad tym zbior-
nikiem.

Powiatowe WOPR w Tomaszowie
Mazowieckim, dzia³aj¹ce od listopa-
da 1999 jako samodzielna jednostka,
chce zwróciæ siê do w³adz samorz¹-
dowych i powiatowych o wsparcie fi-
nansowe, które pozwoli utrzymaæ tê

prê¿nie rozwijaj¹c¹ siê, aczkolwiek
m³od¹, instytucjê na wysokim pozio-
mie.

Teren dzia³alnoœci WOPR nad Zbior-
nikiem Sulejowskim obejmuje ok. 10
tys. ha wody i do 50 tys. ludzi, a do-

stêpny organizacji sprzêt to zaledwie
trzy ³odzie motorowe: ponad trzydzie-
stoletnie „Cameo” z nowym silnikiem,
³ódŸ typu „Mariusz” i skuter „Bombar-
dier” oraz radiostacje z krótkofalów-
kami – a wszystko to dziêki staraniom
pracowników. WOPR tomaszowski
zrzesza ok. 80 cz³onków, w tym 12 ra-
towników wykonuj¹cych zawodowo
swoj¹ pracê. Pozostali to ratownicy
dzia³aj¹cy spo³ecznie w patrolach pre-
wencyjnych i akcjach ratunkowych. Od
kwietnia 2006 r. odnotowano ju¿ 30
akcji ratowniczych, zatem jest co ro-

biæ, a fundusze topniej¹ w zastraszaj¹-
cym tempie.

Prezes WOPR woj. ³ódzkiego,
Andrzej Jankowski, obawia siê, ¿e
pod koniec sezonu pomoc poszko-
dowanym bêdzie utrudniona, ze

wzglêdu na brak, np.: funduszy na
benzynê.

Zakres dzia³alnoœci WOPR-u nie
koñczy siê nad wod¹. Ju¿ od dwóch
lat cz³onkowie przeprowadzaj¹ pre-
lekcje dla dzieci w szko³ach i gimna-
zjach w ramach akcji „ Bezpieczne
lato”, a to kamieñ wêgielny w prze-
strzeganiu najm³odszych, jak maja siê
zachowywaæ, by nie zagra¿aæ swoje-
mu i innych ¿yciu.

WOPR liczy na zrozumienie proble-
mu oraz owocn¹ wspó³pracê w zakre-
sie bezpieczeñstwa na naszych wodach.

ROL – SZANSA 2006
W dniach 26-27 sierpnia w Piotrkowie Trybunalskim od-

bêdzie siê Promocyjno – Handlowa Wystawa Rolnicza ROL
– SZANSA. W dotychczasowych 14 edycjach na wystawie
prezentowa³o siê wiele firm z powiatu tomaszowskiego.
W tym roku wielu tomaszowian pojedzie zapewne do Piotr-
kowa. Organizatorzy polecaj¹:

· prezentacjê maszyn i urz¹dzeñ rolniczych
· wystawê kolekcji odmian roœlin uprawnych
· prezentacjê œrodków do produkcji rolniczej
· pokaz rêkodzie³a sztuki ludowej
· kiermasze roœlin ozdobnych
· konkursy
· wystêpy zespo³ów

Wystawa odbêdzie siê w Piotrkowie przy ul. Kasztelañ-
skiej 9 (zamek w Bykach). Organizatorem jest piotrkowski
oddzia³ £ódzkiego Oœrodka Doradztwa Rolniczego w Bra-
toszewicach.
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W telewizji o AquaparkuW telewizji o AquaparkuW telewizji o AquaparkuW telewizji o AquaparkuW telewizji o Aquaparku

Budujmy AquaparkBudujmy AquaparkBudujmy AquaparkBudujmy AquaparkBudujmy Aquapark
Trwa dyskusja na temat lokalizacji Aquaparku

w Tomaszowie o czym piszemy poni¿ej. Tymcza-
sem przypominamy Pañstwu projekty Katarzyny
Rutkowskiej, która pisa³a pracê dyplomow¹ pod
kierunkiem Wojciecha Zab³ockiego. Prezydent
Miros³aw Kukliñski po zapoznaniu siê projektem

uzna³, ¿e jest on bardzo ciekawy i mo¿liwy do re-
alizacji w tomaszowskich warunkach. Autorka
koncepcji zak³ada, ¿e obiekt powstanie w rejonie ulic
PCK i Strzeleckiej. - Sama architektura by³a inspiro-
wana Olimpiad¹ w Sydney, bo to by³ ten moment, in-
teresowa³am siê obiektami, które powsta³y na tamt¹

imprezê. St¹d wziê³y siê pomys³y z architektur¹ o kon-
strukcji masztowej - podkreœla K. Rutkowska.

Kryta p³ywalnia, kompleks basenów, park wod-
ny - nie chodzi o terminologiê. Chodzi o to, aby w
Tomaszowie powsta³ obiekt na miarê XXI wieku.
Mo¿na budowaæ przyszkolne baseny, ale Aquapark

jest w mieœcie potrzebny. Poza œrodkami bud¿eto-
wymi mo¿na przecie¿ pozyskaæ pieni¹dze z Tota-
lizatora Sportowego czy PFRON-u. Ale t¹ inwe-
stycj¹ zajmie siê dopiero zapewne nowa Rada
Miejska. Oby jak najszybciej odpowiednie œrodki
zosta³y wpisane do bud¿etu miasta.

W telewizji „Tele - Top” odby³a siê debata do-
tycz¹ca budowy w Tomaszowie Aquaparku.
Uczestniczyli w niej: prezydent Miros³aw Kukliñ-
ski, przewodnicz¹cy Towarzystwa Przyjació³ Mia-
sta Tomaszowa Jacek Kowalewski oraz radny
Marek Krawczyk.

Ju¿ w 2001 roku odby³a siê wystawa zwi¹zana z
projektami parku wodnego. - W³adze nie by³y jed-
nak tym zainteresowane. Us³ysza³em od ówczesne-
go prezydenta: a gdzie bêdziemy robili Dni Toma-
szowa? Nie by³ zainteresowany w ogóle Aquapar-
kiem - mówi³ Jacek Kowalewski. Z kolei radny
Marek Krawczyk doda³: - Pomys³ wybudowania
Aquaparku pojawi³ siê w tej kadencji. Wyst¹pi³em
z propozycj¹ budowy parku wodnego na osiedlu
Niebrów. Prezydent Miros³aw Kukliñski podkre-
œla³ z kolei, ¿e niewa¿ne jest to kto mo¿e sobie przy-
pisaæ pomys³, ale ¿eby basen w ogóle powsta³.

Dyskutanci spierali siê o to, gdzie park wodny
mia³by zostaæ zlokalizowany. - Lokalizacja na Nie-
browie jest o wiele korzystniejsza ni¿ gdziekol-
wiek indziej - przekonywa³ radny Krawczyk. -
Zgadzam siê na Niebrów, tylko proszê wzi¹æ pod
uwagê: tam nie ma ciep³a miejskiego. Jest tylko
kot³ownia spó³dzielni mieszkaniowej - wyjaœnia³
prezydent Kukliñski - Na pewno ka¿dy mieszka-

niec Tomaszowa bêdzie zainteresowany, ¿eby za
bilet zap³aciæ 5 czy 8 z³ a nie 15. Koszty utrzyma-
nia takiego obiektu s¹ na tyle potê¿ne, ¿e miasto
bêdzie musia³o je dotowaæ. Trzeba zrobiæ wszyst-
ko, aby obiekt by³ najtañszy w eksploatacji.

- Na b³oniach jest kolektor z ciep³owni miej-
skiej. Ekonomicznie jest to lepsza lokalizacja -
doda³. -  Tam rzeczywiœcie bêdzie korzystniej. Jest
tor lodowy, jest Pilica, jest to miejsce na pewno
lepsze ni¿ na Niebrowie - wspiera³ prezydenta Ja-
cek Kowalewski. - Na Niebrowie móg³by powstaæ
basen przyszkolny - sugerowa³. - Kot³ownia spó³-
dzielni pracuje na pewnych obrotach, ale jestem
przekonany, ¿e zostanie ona tak zmodernizowa-
na, ¿e ciep³o z niej trafi do parku wodnego - bro-
ni³ swojej koncepcji Marek Krawczyk. Podkre-
œla³, ¿e 12-tysiêczne osiedle powinno mieæ Aqu-
apark. Prezydent Kukliñski ripostowa³, ¿e Nie-
brów mo¿e mieæ w dalszej perspektywie swój
basen, ale przyszkolny, o czym mówi³ równie¿ J.
Kowalewski.

  - Jest koncepcja zagospodarowania osiedla
Niebrów. Korty, boiska do siatkówki, koszyków-
ki, pi³ki rêcznej, ma³y skate park, mini golf, plac
zabaw dla dzieci. To tylko kwestia woli Rady Miej-
skiej - wyjaœnia³ M. Kukliñski.

Na zakoñczenie debaty rozmówcy zgodzili siê,
¿e jak najszybciej trzeba przyst¹piæ do realizacji
inwestycji. - Najpierw jednak musimy ustaliæ lo-

kalizacjê a to mo¿e nast¹piæ w drodze ma³ego re-
ferendum. Niech zdecyduj¹ mieszkañcy Tomaszo-
wa - mówi³ prezydent.
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S – 74 – bój to jest nasz kolejny
O perturbacjach zwi¹zanych z budow¹ nowej

drogi ekspresowej S – 8 Wroc³aw – £ódŸ, a w jej
nastêpstwie budowy nowej S – 74 £ódŸ – Toma-
szów Mazowiecki, pisa³em ju¿ na pocz¹tku 2005
r, w artykule „Ekspresowa S – 74
coraz bli¿ej”. Oczywiœcie to
wszystko wydawa³o siê bardzo
odleg³e tak pod wzglêdem geo-
graficznym jak i czasowym. Jed-
nak na skutek zapisów w rozpo-
rz¹dzeniu Rady Ministrów, od
po³owy 2004 r. mogliœmy opty-
mistycznie oczekiwaæ na dalszy
rozwój wydarzeñ. W ostatnim
czasie bój rozgorza³ ponownie.

Przypomnê tylko, ¿e chodzi o
budowê nowego po³¹czenia po-
³udniowo-zachodniej czêœci pol-
ski z dwoma najwiêkszymi aglo-
meracjami, a mianowicie £odzi¹,
Warszaw¹ i dalej w kierunku
wschodniej granicy naszego pañ-
stwa.  Zgodnie z ci¹gle obowi¹-
zuj¹cym Rozporz¹dzeniem Rady
Ministrów z 15.05.2004r w spra-
wie sieci dróg ekspresowych i
autostrad zbudowana w nowym
œladzie droga ekspresowa ma
braæ swój pocz¹tek we Wroc³a-
wiu poprzez Kêpno, Sieradz a¿
do wêz³a na Autostradzie A – 1
w okolicach Tuszyna.

       Ju¿ wówczas uzasadnia-
³em jakie s¹ z tego korzyœci dla
Tomaszowa Mazowieckiego, a
dziœ te argumenty w pe³ni pod-
trzymujê. Otó¿ bior¹ one swój
pocz¹tek w³aœnie w tym miejscu,
w miejscu zwanym ”wêz³em
wroc³awskim”. St¹d bowiem
mia³a siê rozpocz¹æ nowo traso-
wana droga S – 74, prowadz¹ca do  projektowane-
go wêz³a Tomaszów II, na naszej „gierkówce” na
przed³u¿eniu ul. E. Orzeszkowej. Mia³a ona zast¹-
piæ dzisiejsz¹ nie przystosowan¹ do ruchu tranzy-
towego i kolizyjn¹ drogê  £ódŸ – Tomaszów Ma-
zowiecki.

Zachowuj¹c wtedy pe³en realizm sytuacji zda-
wa³em sobie sprawê, ¿e jest to wizja przysz³oœci,
choæ mo¿e wcale nie tak odleg³ej. Pisz¹c wów-
czas za Dziennikiem £ódzkim z 22 lipca 2005 in-
formowa³em, ¿e droga ekspresowa S – 74 ³¹cz¹ca
£ódŸ przez Kielce z Rzeszowem znalaz³a siê w

harmonogramie budowy autostrad i dróg krajo-
wych na lata 2007 – 2013. Wówczas dzieñ wcze-
œniej wojewodowie i marsza³kowie województw:
³ódzkiego, podkarpackiego i œwiêtokrzyskiego za-

warli porozumienie w sprawie tej budowy. Wedle
tej koncepcji S – 74 prowadziæ mia³a od wspo-
mnianego wy¿ej wêz³a „wroc³awskiego” przez
Tomaszów, Opoczno, ¯arnów, Kielce do Rzeszo-
wa i dalej do Preszow w S³owacji. Uzasadnieniem
by³o równie¿ znaczenie miêdzynarodowe tego roz-
wi¹zania, albowiem mia³o ono znacznie u³atwiæ
po³¹czenie S³owacji i Ukrainy z polskimi portami
na Ba³tyku. Dla Tomaszowa i powiatu tomaszow-
skiego najwa¿niejsze jest, ¿e w ten sposób uzy-
skalibyœmy bezkolizyjn¹ i bezpieczn¹ magistralê
drogow¹ usprawniaj¹c¹ ruch, eliminuj¹c¹  wypadki

drogowe a ponadto podnosz¹c¹ atrakcyjnoœæ To-
maszowa dla kolejnych inwestorów.

I oto od pewnego czasu znowu rozgorza³ spór.
Po jednej stronie £ódŸ i m.in. popieraj¹cy ³ódzk¹

koncepcjê Tomaszów Mazowiecki po drugiej zaœ
Wieluñ, Be³chatów i Piotrków. Ci drudzy lobbuj¹
za utrzymaniem drogi tylko w dotychczasowym
œladzie przez Wieluñ, Be³chatów, Piotrków. Nowa
droga mia³aby przebiegaæ przez Sieradz, Zduñsk¹
Wolê, na po³udnie od £odzi. Zdziwienie budzi
postawa oponentów, albowiem nikt nie zamierza
likwidowaæ dotychczasowej drogi krajowej Nr 8.
Wrêcz przeciwnie droga ta zosta³aby zmodernizo-
wana usprawniaj¹c dotychczasowe po³¹czenia.

Warto jednak zwróciæ uwagê na fakt kiedy
od¿ywaj¹ tego typu dyskusje. Poprzednia odby³a

siê w okresie poprzedzaj¹cym wybory parlamen-
tarne w 2005r. Zaanga¿owali siê wówczas wszy-
scy parlamentarzyœci regionu. I ci którzy wiedzie-
li o co chodzi i ci którzy w nawale obowi¹zków

nie mieli „zielonego pojêcia”. Two-
rzyli oni ambitne listy poparcia. Nie-
którzy z nich w ferworze walki
przedwyborczej to nawet podpisali
siê wbrew interesom swojego mia-
sta. Wzdychamy wszyscy, dlaczego
wybory nie mog¹ byæ np. co rok. W
okresach przedwyborczych ujaw-
niaj¹ siê bowiem nie tylko pracusie,
ale równie¿ niespo¿yte pok³ady in-
telektualne parlamentarzystów i sa-
morz¹dowców. Ju¿ w nowym par-
lamencie znane s¹ w zorientowa-
nych krêgach umys³y bardzo uni-
wersalne, specjalizuj¹ce siê jedno-
czeœnie w wielu bardzo ró¿nych
dziedzinach, zusammen (czyt. cuza-
men) do kupy wziêtych, w tym rów-
nie¿ oczywiœcie infrastruktura dro-
gowa. Czyli mo¿na powiedzieæ pro-
fesorowie wszechnauk.

Wielka szkoda, ¿e po ostatnich
wyborach parlamentarnych, znowu
zabrak³o parlamentarzystów wstê-
puj¹cych w interesie naszego mia-
sta. Chocia¿ przepraszam chyba siê
zagalopowa³em, mamy swoich, co
prawda przyszywanych ale za to ho,
ho!.

Z uczciwoœci dodaæ nale¿y, ¿e
poza prezydentem Miros³awem Ku-
kliñski i jego zastêpc¹, skromnym
autorem tego tekstu, Tomaszowa
Mazowieckiego nie broni nikt.

G³os starostwa powiatowego do-
bywa siê jak z zaœwiatów. Znamie-
nity pose³ naszego okrêgu, wywo-

dz¹cy siê z partii koalicyjnej, mieni¹cy siê byæ
naszym obroñc¹ jest o zgrozo…. za koncepcj¹ Be³-
chatowa i Piotrkowa.

No có¿, jak to mówi¹ biednemu zawsze wiatr
w oczy. Czy jednak w tym przypadku biedy nie
napytaliœmy sobie sami.

                                                                                  Z-
ca Prezydenta Miasta

                                                                                           Jan
¯erek

InwestycjaInwestycjaInwestycjaInwestycjaInwestycja
w SP 13w SP 13w SP 13w SP 13w SP 13

Ponad 1 mln 105 tysiêcy w ci¹gu 4 lat
przeznaczy³o miasto na remonty w Szkole

Podstawowej nr 13 przy ul. Niemcewicza 50.
Wymieniono stolarkê okienn¹ i drzwiow¹, kot³owniê

wêglow¹ na gazow¹ wraz z instalacj¹ centralnego
ogrzewania, wykonano remont kapitalny kuchni. W

ubieg³ym roku rozpoczê³a siê termomodernizacja
budynku wraz z dociepleniem dachów i œcian.

Wykonano podjazdy dla osób niepe³nosprawnych.
Prace zakoñcz¹ siê w tym miesi¹cu zanim dzieci

rozpoczn¹ naukê.

Fot: Prace nadzorowa³ wiceprezydent Jan ¯erek
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Porozumienie w sprawie mienia ¿ydowskiego
Przewodnicz¹cy Gminy ¯ydowskiej w £odzi

Symcha Keller przyjecha³ do Tomaszowa na spo-
tkanie w sprawie mienia ¿ydowskiego znajdu-
j¹cego siê na terenie miasta. Gmina ¿ydowska
zabiega o odzyskanie czêœci nieruchomoœci oraz
przejêcia na w³asnoœæ cmentarza, na którym od
czasu do czasu dochodzi do aktów wandalizmu.
Z Symch¹ Kellerem spotka³ siê wiceprezydent
Jan ¯erek. - Jesteœmy gotowi przekazaæ gminie

¿ydowskiej teren cmentarza oraz nieruchomo-
œci, które zast¹pi³yby zajête przez miasto mie-
nie ¿ydowskie - podkreœla z-ca prezydenta mia-
sta. - Nie jesteœmy zainteresowani obiektami,
gdzie dziœ znajduj¹ siê szko³y. Jednoczeœnie
chcemy nasze obiekty, w tym cmentarz udostêp-
niæ mieszkañcom Tomaszowa - mówi Symcha
Keller. - Najwa¿niejsze, ¿e rozpoczêliœmy roz-
mowy. - dodaje.

Rocznica WRocznica WRocznica WRocznica WRocznica Wrzeœniarzeœniarzeœniarzeœniarzeœnia
67 lat temu wojska hitlerowskie, bez wy-

powiedzenia wojny zaatakowa³y Polskê. O
4:40 nalot dywanowy zniszczy³ Wieluñ. 5
minut póŸniej armia niemiecka na ca³ej d³u-
goœci przekroczy³a granicê.

Celem agresji by³o zdobycie
tzw. , czyli przestrzeni ¿yciowej
oraz wynarodowienie i ostatecz-
nie wymordowanie narodów za-
mieszkuj¹cych te ziemie i zasie-
dlenie ich przez Niemców. Pre-
tekstem do agresji niemieckiej
by³a ochrona mniejszoœci nie-
mieckiej II Rzeczypospolitej i
Wolnego Miasta Gdañska. Na-
paœæ na Polskê poprzedzi³a nie-
miecka prowokacja w Gliwicach,
gdzie niemieccy ¿o³nierze, prze-
brani w cywilne ubrania, doko-
nali napaœci na tamtejsz¹ nie-
mieck¹ radiostacjê, pozoruj¹c
udzia³ w tym Polaków.

Symbolem najazdu Niemiec
sta³ siê atak na polsk¹ sk³adnicê
tranzytow¹ Westerplatte w Wol-
nym Mieœcie Gdañsku o godzi-
nie 4:45, wsparty przez ostrza³
pancernika „Schleswig-Holste-
in”. Niemcy skoncentrowali przeciwko Polsce 1,8
miliona ¿o³nierzy uzbrojonych w 2800 , oko³o 3000
i 10 000 . Polska zmobilizowa³a milion ¿o³nierzy,
880 czo³gów, 400 samolotów i 4300 dzia³.

Przewaga Niemców by³a przygniataj¹ca. Zaj-
mowali kolejne miasta. 5 wrzeœnia wróg zaj¹³ Piotr-
ków Trybunalski. Oddzia³y 1 i 4 Dywizji Pancer-
nej ruszy³y ku Warszawie kieruj¹c siê przez To-
maszów. Po ca³odziennym, za¿artym boju o To-
maszów 6 wrzeœnia o godz. 21:00, dowódca 13
DP p³k dypl. Bronis³aw Kalinowski nakaza³ od-

wrót okr¹¿onym i mocno wykrwawionym pu³kom.
45 pu³k piechoty w czasie wycofywania siê przez
Tomaszów zosta³ ostrzelany przez miejscowym dy-
wersantów. Niemcy, którzy w czasie walk stracili
45 czo³gów mieli otart¹ drogê do stolicy. 9 wrze-

œnia, gdy hitlerowskie wojska zajmowa³y
£ódŸ rozpoczê³a siê najwiêksza bitwa kam-
panii wrzeœniowej, nad Bzur¹. Oddzia-
³y gen. Kutrzeby i Bronowskiego uzy-
ska³y przewagê atakuj¹c znienacka
Niemców. Niestety wróg u¿y³ lotnictwa,
czo³gów i œci¹gn¹³ dodatkowe si³y. Bi-
twa zosta³a przegrana, niedobitki Armii
„Poznañ” i „Pomorze” dotar³y do bro-
ni¹cej siê stolicy.

Zanim jednak Niemcy zajêli Warszawê,
17 wrzeœnia na wschodnie rubie¿e kraju
spad³o uderzenie Armii Czerwonej w sile
szeœciu armii licz¹cych 600-650 tysiêcy
¿o³nierzy i ponad 5000 czo³gów, podzielo-
nych na dwa Fronty: Bia³oruski i Ukraiñ-
ski. W³adze sowieckie wype³ni³y w ten spo-
sób ustalenia zawartego potajemnie 23
sierpnia  protoko³u dodatkowego do paktu
pomiêdzy  a , znanego od nazwisk niemiec-
kiego i sowieckiego ministrów paktem Rib-

bentrop-Mo³o-
tow. Atakowane z
wszystkich stron
wojska polskie,
nie maj¹c szans
zwyciêstwa, wal-
czy³y za¿arcie. W
dniach 17-20
wrzeœnia pod To-
maszowem Lu-
belskim odby³a
siê druga co do
wielkoœci bitwa
kampanii. Do 28
wrzeœnia broni³a
siê Warszawa, do
29 wrzeœnia Mo-
dlin, 2 paŸdzier-
nika broñ z³o¿yli
obroñcy Helu. 5
paŸdziernika, po
ostatniej bitwie
kampanii - bitwie
pod Kockiem

z³o¿y³y broñ okr¹¿one oddzia³y  gen. Franciszka
Kleeberga.

W walkach zginê³o oko³o 70 000 polskich ¿o³-
nierzy i oficerów, oko³o 147 000 przedosta³o siê

do krajów neutralnych – Litwy, £otwy i Estonii
oraz  i na Wêgry, a oko³o 700 000 trafi³o do nie-
mieckiej (420 000),  (250 000) i s³owackiej nie-
woli (1350). G³ówne okrêty Polskiej  przedosta³y
siê do Wielkiej Brytanii jeszcze przed wybuchem
wojny, a w toku kampanii przedar³y siê tam dwa
okrêty podwodne.

WODA Dla TOMASZOWA
- odrobina historii, teraŸniejszoœæ i nasze wodne jutro…
                                                                                                                                  Czêœæ II

Obszar miasta Tomaszów Maz. jest rozdzielony rzek¹ Pilic¹. Centralna czêœæ miasta – ok. 85% ob-
szaru le¿y po pó³nocno zachodniej stronie wzglêdem rzeki (brzeg lewy). Po przeciwleg³ej stronie Pilicy
do obszaru miasta zalicza siê grupa osiedli: Bia³obrzegi, Ludwików, Podoba. Ogólny obszar miasta
wynosi: 41,3 km2.

Centrum miasta posiada zorganizowan¹ sieæ wodoci¹gow¹ zaopatrzenia zbiorowego , która obecnie
umo¿liwia dostawê wody dla oko³o 90% mieszkañców, D³ugoœæ sieci – przekracza.220 km.   Prawo-
brze¿ny rejon miasta zaopatrywany jest z lokalnego ujêcia wód g³êbinowych w Bia³obrzegach. Sieæ
rozdzielcza nie obejmuje ca³ego obszaru – wykorzystanie ujêcia wynosi ok. 30%. Przyczyn¹ tego jest
ograniczony zasiêg sieci (doœæ rozproszona zabudowa).

Kolonia Nagórzyce (po³udniowy skraj miasta) korzysta równie¿ z lokalnego ujêcia w Borkach.

Obecny „Zak³ad Gospodarki Wodno-Kanalizacyjnej w Tomaszowie Maz. Spó³ka
z o.o. powsta³ w wyniku przekszta³cenia zak³adu bud¿etowego- Zak³adu Gospodarki Komunalnej i

Mieszkaniowej w dwie spó³ki prawa handlowego. Przedmiotem dzia³alnoœci ZGW-K s¹ przede wszyst-
kim us³ugi w zakresie rozprowadzania wody i odbioru œcieków, ponad to eksploatacja ujêæ wody, pobór
i uzdatnianie wody, wykonywanie instalacji i sieci wodno-kanalizacyjnej, dokonywanie odbiorów tech-
nicznych urz¹dzeñ i sieci wodno-kanalizacyjnej oraz kontrolowanie robót w tym zakresie, kontrolowa-
nie pod³¹czeñ wodno-kanalizacyjnych, budowa pozosta³ych obiektów in¿ynierii wodnej…

Pomijaj¹c zagadnienie sieci sanitarnej, poniewa¿ nie jest ona tematem naszych wodnych rozwa¿añ,
nale¿y przybli¿yæ dzia³alnoœæ spó³ki w tym zakresie. Podstawowym zadaniem ZGW-K jest eksploatacja
sieci wodoci¹gowej. Dostawa wody do przesz³o siedmiu tysiêcy odbiorców jest powa¿nym zadaniem.
Liczy siê jakoœæ œwiadczonych us³ug i oczywiœcie cena jak¹ trzeba za nie zap³aciæ. Analiza ceny bêdzie
tematem nastêpnego artyku³u

  Od czasu powstania spó³ka przejê³a w znacznym stopniu tak¿e dzia³alnoœæ inwestycyjn¹, bêd¹c¹
wczeœniej wy³¹cznym zadaniem miasta. Pocz¹wszy od roku 2000 do chwili obecnej na 27 kilometrów
nowej sieci ponad po³owa  zosta³a wybudowana przez ZGW-K. Ponadto do miasta ka¿dego roku wp³y-
waj¹ pieni¹dze w  postaci podatku od nieruchomoœci  (w roku 2005 by³a to kwota 600.000 z³.

 Oprócz sieci spó³ka zainwestowa³a w poprawê jakoœci œwiadczonych us³ug . Bia³obrzegi otrzyma³y.
now¹ studnie g³êbinow¹ oraz agregat , zabezpieczaj¹cy ci¹g³oœæ dostaw wody.

W przysz³oœci zarz¹d planuje jeszcze na tym terenie budowê zbiornika retencyjnego.
W przypadku wiekowej sieci wodoci¹gowej problemem s¹ awarie.
Trudne do zlokalizowania wycieki wody z sieci i przy³¹czy powoduj¹ wzrost strat oraz przed³u¿aj¹

czas usuwania awarii. Szczególnie istotne jest to zim¹, gdy woda z pêkniêtego wodoci¹gu wyp³ywa w
innym miejscu ni¿ nast¹pi³o uszkodzenie. Po kilku takich awariach Spó³ka zdecydowa³a siê na zakup
geofonu. Urz¹dzenie to na podstawie szumów wyp³ywaj¹cej wody pozwala szybko i pewnie zlokalizo-
waæ miejsce awarii. Wykorzystanie urz¹dzenia skraca czas lokalizacji i przy wzrastaj¹cych kosztach
odtworzenia nawierzchni ulic i placów ogranicza zasiêg wykonywania prac.

c.d.n.
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Uda³o nam siê bardzo poprawiæ tabor
Rozmowa z dyrektorem Miejskiego Zak³a-

du Komunikacyjnego w Tomaszowie, Jaros³a-
wem Jopkiem

Panie dyrektorze czy jeŸdzi pan autobusa-
mi komunikacji miejskiej?

Rzadko, ale zdarza siê, ¿e je¿d¿ê.

Jak siê panu podobaj¹ u¿ywane auta, które
zosta³y zakupione w ci¹gu ostatnich kilku lat?

S¹ to technicznie du¿o lepsze auta ni¿ te, które

mieliœmy do tej pory. Samochody niskopod³ogo-
we z automatycznymi skrzyniami biegów i zu¿y-
waj¹ce mniej paliwa. Poza tym spe³niaj¹ wy¿sze
normy ekologiczne. Decyzja Prezydenta Miasta w
sprawie zakupu pojazdów u¿ywanych uznanych
marek by³a jak najbardziej s³uszna. Osobiœcie by-
³em do tego przekonany od pocz¹tku. Warto do-
daæ, ¿e jeden nowy niskopod³ogowy autobus to
koszt ok. 1 mln z³otych netto. Tymczasem u¿ywa-
ny pojazd dobrej marki to wydatek ok. 100.000
z³otych netto. Zamiast jednego nowego mamy wiêc
ok. 9-10 u¿ywanych, które s¹ w dobrym stanie tech-
nicznym.

Czyli  poprawia siê tabor w MZK w Toma-
szowie?

W ci¹gu ostatnich 3 lat kupiliœmy 11 autobu-

sów, w tym 4 marki DAB oraz 7 NEOPLAN. Mamy
równie¿ 4 midi Mercedesy. Pozosta³e pojazdy to „za-
bytki” fabryki w Jelczu. Wiele jest jeszcze do zro-
bienia, ale myœlê, ¿e uda³o nam siê bardzo poprawiæ
tabor. Mieszkañcom zapewne jeŸdzi siê o wiele le-
piej zakupionymi ostatnio pojazdami. Jest wygod-
niej i bardziej estetycznie. Ponadto osoby niepe³no-
sprawne mog¹ bez przeszkód wjechaæ wózkami do
autobusów, tak¿e u³atwiony dostêp maj¹ matki z
wózkami i osoby starsze. Mamy sygna³y od miesz-
kañców, aby na niektóre linie skierowaæ zakupione
ostatnio samochody. To œwiadczy te¿ o tym, ¿e by³
to dobry zakup.

Niektóre samorz¹dy rozwa¿aj¹ mo¿liwoœæ za-
kupu nowych i u¿ywanych pojazdów. Co by im
pan zasugerowa³?

Jesteœmy przekonani do zakupu kolejnych u¿y-
wanych autobusów. Doskonale sprawdzaj¹ siê w
Tomaszowie. Myœlê, ¿e w innych miastach tak¿e
samorz¹dy powinny iœæ w tym kierunku.

Jak przedstawia siê obecnie sytuacja finanso-
wa zak³adu?

Sytuacja siê nie pogarsza. Gdyby nie olbrzymi
wzrost kosztów paliwa by³oby o wiele lepiej. Poza
tym wprowadzony program restrukturyzacji spowo-
dowa³ obni¿enie kosztów. Warto równie¿ dodaæ, ¿e
od 3 lat bilety kosztuj¹ tyle samo. W tym czasie pa-
liwo zdro¿a³o o 40%. Te wszystkie czynniki maj¹
znaczenie, gdy analizujemy sytuacjê finansow¹
MZK w Tomaszowie.

Mamy nadziejê równie¿ na wykorzystanie œrod-
ków z Unii Europejskiej w latach 2007-2013 na po-
prawê jakoœci transportu publicznego. Nie mamy
tylko wiedzy, czy w ramach tego celu operacyjnego
bêdzie mo¿na kupowaæ u¿ywane pojazdy czy tylko
nowe.

Ile pojazdów liczy tabor MZK i ile osób pra-
cuje w zak³adzie?

W zak³adzie pracuje 130 osób. Mamy 39 auto-
busów z czego wiêkszoœæ do wymiany. Wieloletni
plan inwestycyjny przewiduje œrodki na zakup ko-
lejnych u¿ywanych autobusów.

Dziêkujê za rozmowê

PARK  MIEJSKI „SOLIDARNOŒÆ”
Nasze miasto nie nale¿y do najstar-

szych w Polsce. W ubieg³ym roku ob-

chodziliœmy dopiero 175-t¹ rocznicê
nadania praw miejskich. Nie mamy
wiêc takiej zabudowy, która jest cha-
rakterystyczna dla starych miast, czyli
starówki z ratuszem. Mamy za to inne
walory, którymi winniœmy siê szczyciæ

i o nie w sposób szczególny dbaæ. Nie-
w¹tpliwie do takich atrakcji mo¿na za-

liczyæ Park Miejski wraz z ca³ym kom-
pleksem amfiteatru, zwanym popular-
nie „Muszl¹ Koncertow¹”.

Przez szereg lat sam park, jak te¿
muszla znajdowa³y siê w op³akanym
stanie stwarzaj¹c przygnêbiaj¹ce wra-

¿enie dla tych, którzy wybrali siê na
spacer do tej czêœci miasta. Starsi
mieszkañcy Tomaszowa
mogli jedynie powzdychaæ
przywo³uj¹c w pamiêci
okres, gdy mogli z ca³ymi
rodzinami spêdzaæ w parku
ca³e niedzielne popo³udnia i
przy okazji zobaczyæ wystê-
puj¹ce na muszli zespo³y.

Degradacja Parku Miej-
skiego wraz z amfiteatrem
trwa³a tak d³ugo, ¿e w zasa-
dzie przywykliœmy do takie-
go widoku i ma³o kto spo-
dziewa³ siê radykalnej po-
prawy. Na szczêœcie prezy-
dent Miros³aw Kukliñski
przekona³ radnych, ¿e Musz-
lê Koncertow¹ a póŸniej
równie¿ park trzeba wyre-
montowaæ.

Widaæ wyraŸnie, ¿e decy-
zje Prezydenta Miasta, aby
park gruntownie odnowiæ
by³y jak najbardziej trafne.
Prace poczynione przez
ostatnie 3 lata przynios³y efekt. Nie tyl-

ko amfiteatr zosta³ gruntownie odno-
wiony tak, ¿e ju¿ drugi rok ka¿dego lata

odbywaj¹ siê tam liczne koncerty i wy-

stêpy, ale tak¿e gruntownie odnowiono
alejki w parku. Po³o¿ona kostka na

g³ównych alejkach powoduje
nie tylko estetyczny wygl¹d, ale
znacznie u³atwi³a poruszanie siê
osobom starszym, niepe³no-
sprawnym, czy matkom z ma-
³ymi dzieæmi w wózkach.
Wzd³u¿ rzeki Wolbórki od ul.
Nowowiejskiej przez ca³y park
a¿ do ul. Œw. Antoniego rozci¹-
ga siê dziœ piêkna wybrukowa-
na aleja, przy której niebawem
stan¹ nowe ³awki do wypoczyn-
ku. Ca³y kompleks parku spra-
wia dziœ mi³e wra¿enie i jest
dobr¹ zachêt¹ do spêdzania tam
wolnego czasu nie tylko w nie-
dzielne popo³udnie.

Park Miejski sta³ siê nowy
nie tylko w szacie zewnêtrznej,
ale otrzyma³ tak¿e now¹ nazwê
„Park Solidarnoœci”. Pozostaje
jednie mieæ nadziejê, ¿e to do-
piero pocz¹tek, i ¿e gospodarz
tego miasta nadal konsekwent-
nie bêdzie d¹¿y³ do odnowy in-

nych rejonów czy dzielnic miasta.
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Rada Miejska

Obradowa³a Komisja Bud¿etu
i Dzia³alnoœci Gospodarczej

Komisja Bud¿etu i Dzia³alnoœci Gospodarczej
powo³ana na II sesji Rady Miejskiej IV kadencji
w dniu 11 grudnia 2002 roku  realizuje swoje za-
dania pracuj¹c w nastêpuj¹cym sk³adzie osobo-
wym: Rafa³ Zagozdon – Przewodnicz¹cy Komisji
(na zdj.), Barbara Mêkarska – Wiceprzewodnicz¹-
ca Komisji, oraz cz³onkowie: Leszek Adamski,
Tadeusz Adamus, Marek Krawczyk, Dariusz Smej-
da, Wojciech Korab Soko³owski, Andrzej Sibiñ-
ski, Mariusz Strzêpek, Waldemar Wendrowski.

Zakres dzia³ania  Komisji w ogólnym zarysie
to: analizy ekonomiczne, finanse, udzia³ w plano-
waniu bud¿etu miasta, opiniowanie op³at i podat-
ków lokalnych, przekszta³cenia w³asnoœciowe,
strategie rozwoju Miasta.

Komisja obradowa³a od pocz¹tku kadencji ogó-
³em na 77 posiedzeniach, a w poszczególnych la-
tach iloœæ posiedzeñ by³a nastêpuj¹ca:

- w roku 2002 1 posiedzenie
- w roku 2003 23 posiedzenia,
- w roku 2004 20 posiedzeñ,
- w roku 2005 22 posiedzenia.
W I pó³roczu roku 2006  Komisja zebra³a siê

11 razy. Na posiedzeniu styczniowym prowadzo-
na by³a debata podsumowuj¹ca ca³y cykl spotkañ
w sprawie projektu Bud¿etu Miasta na rok 2006.
Komisja zapozna³a siê wówczas z opiniami innych
Komisji sta³ych a nastêpnie wypracowa³a i skie-
rowa³a do Prezydenta Miasta uwagi i wnioski do-
tycz¹ce projektu bud¿etu Miasta na rok 2006. Ni-
niejsze wnioski by³y  rozpatrywane przez Radê
Miejsk¹, która w dniu 30 stycznia 2006r., po wpro-
wadzeniu korekt do przed³o¿onego projektu –
uchwali³a Bud¿et Miasta na rok 2006.

Sprawozdanie z wykonania Bud¿etu Miasta za

rok 2005 by³o przedmiotem obrad Komisji w
kwietniu..

W okresie od marca 2006 do czerwca 2006
Komisja  piêciokrotnie zajmowa³a siê zmianami
w Bud¿ecie Miasta na rok 2006.

Tematem wiod¹cym kolejnego posiedzenia by³

projekt Programu Rewitalizacji Miasta Tomaszo-
wa Maz. W jêzyku unijnych dokumentów „rewi-
talizacja” oznacza szeroki wachlarz ró¿nych, po-
wi¹zanych ze sob¹ przedsiêwziêæ, dla których
wspólnym celem jest wywo³anie zmian spo³ecz-
nych, pobudzenie gospodarcze  - niemal – zgod-

nie z dos³ownym znaczeniem tego terminu : „przy-
wrócenie do ¿ycia”. Opracowany projekt Progra-
mu aktualnie poddawany jest szerokiej konsulta-
cji a g³ównym  jego celem w odniesieniu do na-
szego miasta bêdzie zmodernizowanie infrastruk-
tury technicznej wyznaczonego obszaru zdegrado-

wanego.
Program Rewitalizacji zaprojektowany zosta³

w 2005 roku, a obecnie jest  korygowany i udo-
skonalany. Koniecznoœæ podjêcia wy¿ej wymienio-
nych dzia³añ  wynika ze zmiany sposobu finanso-
wania programów rewitalizacji miast i gmin  usta-
lonych przez Rz¹d RP.

Program ten bêdzie w centrum zainteresowa-
nia Komisji.

Komisja analizowa³a sprawozdanie Prezyden-
ta Miasta dotycz¹ce niezrealizowanych uchwa³
Rady Miejskiej .

Przedmiotem obrad Komisji by³y równie¿ pro-
jekty uchwa³ dotycz¹ce geodezji i gospodarki grun-
tami oraz zagospodarowania przestrzennego miasta.

Z inicjatywy Komisji w marcu br. Rada Miej-
ska powo³a³a doraŸn¹ Komisjê , której przedmio-
tem dzia³ania jest sprawdzenie zasadnoœci i potrzeb
w zakresie przewidywanego funduszu wynagro-
dzeñ  na rok 2006 w Urzêdzie Miasta. Prace w/w
Komisji s¹  kontynuowane, a po ich zakoñczeniu
zostanie z³o¿one sprawozdanie Radzie Miejskiej.

Komisja zajmowa³a siê równie¿ projektem
uchwa³y w sprawie przed³u¿enia czasu obowi¹zy-
wania taryfy za zbiorowe zaopatrzenie w wodê
i zbiorowe odprowadzanie œcieków i podjê³a wnio-
sek w sprawie przed³o¿enia kalkulacji taryfy na
rok 2007,  w celu wykazania podstaw ekonomicz-
nych , czy istnieje potrzeba przed³u¿ania czasu jej
obowi¹zywania czy te¿ nale¿y podj¹æ dzia³ania w
kierunku obni¿enia jej wysokoœci.

Wnikliwej analizie Komisji  poddany zosta³
równie¿ projekt uchwa³y w sprawie wyst¹pienia
Gminy Miasto Tomaszów  Maz. ze spó³ki Zak³ad
Budowy i Eksploatacji Dróg i Mostów poprzez
zbycie wszystkich udzia³ów miasta w spó³ce, tj.
49 % kapita³u zak³adowego. Prezydent Miasta
wychodz¹c naprzeciw d¹¿eniom za³ogi ZBiEDiM
zwróci³ siê do Rady Miejskiej o wyra¿enie zgody
na wyst¹pienie  Gminy Miasto Tomaszów Maz.
ze spó³ki.

Niniejszy projekt nie uzyska³ poparcia Komisji
Bud¿etu i Dzia³alnoœci Gospodarczej. Na kolejnym
swym posiedzeniu w maju Komisja szczegó³owo
przeanalizowa³a dane dotycz¹ce spó³ki ZBiEDiM,
a mianowicie:

umowê spó³ki, aktualny stan zatrudnienia, wiel-
koœæ sprzeda¿y, informacja na temat wspó³pracy

pomiêdzy w³aœcicielami, protoko³y z negocjacji i
rokowañ w sprawie zbycia udzia³ów spó³ki i przy-
st¹pienia nowego wspólnika.

Komisja wypracowa³a i skierowa³a do Prezy-
denta Miasta wnioski, w sprawie zbadania pod
wzglêdem prawnym procesu prywatyzacji i wy-

boru udzia³owca wiêkszoœciowego, jak rów-
nie¿ przed³o¿enie oceny pracy Zespo³u Kon-
sultacyjno-Doradczego do praw rokowañ.

Ponadto Komisja zajmowa³a siê proble-
mem ustalenia bonifikaty od op³aty rocznej
za przekszta³cenie prawa u¿ytkowania wie-
czystego w prawo w³asnoœci nieruchomoœci
bêd¹cych w³asnoœci¹ miasta i wykorzysty-
wanych na cele mieszkaniowe. Skierowano
wniosek do Prezydenta Miasta o przygoto-
wanie informacji na temat prognozy docho-
dów bud¿etu miasta z tytu³u op³at za wie-
czyste u¿ytkowanie w okresie 30 lat.

Kolejnym projektem uchwa³y który skie-
rowano pod obrady Komisji by³ projekt w
sprawie udzielenia porêczenia finansowego
z tytu³u kredytów ze œrodków Krajowego
Funduszu Mieszkaniowego zaci¹gniêtego
przez TTBS spó³ka z o.o. na budowê budyn-
ku mieszkalnego przy ul. Stolarskiej 31 a.
Projekt ten uzyska³ poparcie Komisji .

Na nadzwyczajnym posiedzeniu w dniu
5 czerwca br. Komisja  zapozna³a siê z za-

mierzeniami dotycz¹cymi dzier¿awy nieruchomo-
œci, gruntów leœnych po³o¿onych w Gminie Lu-
bochnia z przeznaczeniem na wysypisko odpadów
komunalnych. Prezydent Miasta uzasadni³ potrzebê
podjêcia uchwa³y w przedmiotowej sprawie szcze-
gólnymi okolicznoœciami dotycz¹cymi  przyst¹pie-
nia Miasta do przetargu na dzier¿awê w/w terenu,
organizowanego przez Nadleœnictwo Spa³a. Pod-
jête  dzia³anie ma znaczenie strategiczne dla bez-
pieczeñstwa ekologicznego Miasta i przyczyni³o-
by siê do rozwi¹zania problemu sk³adowania od-
padów komunalnych.

Komisja zajmowa³a siê równie¿ dzia³aniami
podejmowanymi w sprawie koncepcji odprowa-
dzania œcieków komunalnych Miasta Piotrków
Trybunalski do wód Zalewu Sulejowskiego. Kon-
cepcja ta wynika z realizacji Programu Pilica  w
czêœci dotycz¹cej modernizacji  oczyszczalni œcie-
ków i systemu wodno-kanalizacyjnego w Piotrko-
wie Tryb.

W tej sprawie zosta³a przygotowana rezolucja
wyra¿aj¹ca sprzeciw wobec koncepcji wprowadza-
nia œcieków komunalnych Piotrkowa Trybunal-
skiego do wód Zalewu.i przed³o¿ona Radzie Miej-
skiej celem podjêcia. W dokumencie tym wyra¿o-
no zaniepokojenie w/w planami, których realiza-
cja wp³yn¹æ mo¿e na  pogorszenie stanu czystoœci
wód Zalewu i zdrowie mieszkañców Miasta To-
maszowa . Rezolucja niniejsza zosta³a podjêta na
sesji w dniu 29 czerwca br

Ponadto Komisja skierowa³a nastêpuj¹ce wnio-
ski do Prezydenta Miasta:

- w sprawie przedstawienia koncepcji ujêæ wody
pitnej dla miasta,

- przed³o¿enie informacji na temat aktualnego
stanu sanitarnego wód Zalewu Sulejowskiego,

W najbli¿szym czasie zostan¹ poddane ocenie
odpowiedzi Prezydenta na powy¿sze wnioski.

Przez cztery lata pracy Komisji nie uda³o siê
przekonaæ Prezydenta Miasta do wspólnego przy-
gotowywania projektu bud¿etu Miasta.

Mia³o to zdecydowany wp³yw na terminy
uchwalania bud¿etu Miasta w latach ubie-
g³ych.

Rafa³ Zagozdon
Przewodnicz¹cy Komisji Bud¿etu

I Dzia³alnoœci Gospodarczej

Lechia Tomaszów - 83 lata piêknej
historii pi³karskiej sekcji (cz.9)

Historia sekcji pi³karskiej w Lechii Tomaszów jest niezwykle ciekawa. Klub przez lata prze-
¿ywa³ swoje wzloty i upadki. By³y lata t³uste kiedy lechiœci niemal¿e pukali do bram drugiej ligi,
by³y tak¿e lata chude (szczególnie te ostatnie) gdzie kilkakrotnie klub sta³ na krawêdzi. Na ³amach
Gazety Samorz¹dowej od kilku miesiêcy przybli¿amy najwa¿niejsze i najciekawsze fakty z hi-
storii pi³karskiej sekcji Lechii.

Jesteœmy w 1988 roku i przypominamy historiê trzecioligowych tomaszowskich derbów miê-
dzy Lechi¹ i Pilic¹. Te spotkania œci¹ga³y na trybuny tomaszowskich stadionów tysi¹ce sympaty-
ków futbolu nie tylko z Tomaszowa ale ca³ego województwa piotrkowskiego. W sezonie 1988/
89 znów silniejszym zespo³em jest Pilica, która przegrywa awans do drugiej ligi tylko z W³ók-
niarzem Pabianice. Co ciekawe - Pilica zabrak³o punktów...straconych w³aœnie ze swoim lokal-
nym rywalem. O ¿adnych uk³adach nie mog³o byæ mowy. . Pierwsze derby - jesienne - odby³y siê
na stadionie Pilicy. Zakoñczy³y siê one zwyciêstwem gospodarzy a¿ 4:0. Pierwszego gola strzeli³
w 12 minucie Szrejter, a póŸniej kolejno do bramki bronionej przez GwioŸdzika trafiali: Gawa-
rzyñski (dwa razy) oraz G³owacki. Mecz ogl¹da³o piêæ tysiêcy widzów.

Rewan¿ na stadionie Lechii znów œci¹gn¹³ na trybuny stadionu przy Nowowiejskiej ponad
piêæ tysiêcy sympatyków pi³ki no¿nej. Do przerwy by³o 0:0. W 59 minucie gola dla Pilicy strzeli³
Tomasz Fiszer i goœcie objêli prowadzenie 1:0. To nie za³ama³o Lechii, która po strzale Borzêc-
kiego w 74 minucie doprowadzi³a do wyrównania, a w 86 minucie zwyciêskiego gola strzeli³
Stachecki. Pilica d³ugo nie mog³a zapomnieæ o tej pora¿ce...

Oto sk³¹dy w jakich wystêpowa³y dru¿yny:
Lechia: GwioŸdzik - Namys³aw, Bartos, Teodorczyk (46 Kamiñski), Stawiany - Witkowski,

Paw³owski, Kuc (65 Pietras) - Niepsuj, Borzêcki, Stachecki.
Pilica: Miller - Malesza, Madejczyk, Jêcek - Szrejter, Wasiak, Gawarzyñski, Ogórek (55 Dud-

kiewicz), Pa³asz (58 Fiszer) - G³owacki, Orzechowski.
Ostatni mecz Lechia wygra³a w Pabianicach z W³ókniarzem 1:0 (bramka Krzysztofa Paw³ow-

skiego z rzutu karnego), ale mimo tego do drugiej ligi awansowali pabianiczanie. W³ókniarz
wyprzedzi³ w koñcowej tabeli Pilicê o...zaledwie jeden punkt. Lechiœci natomiast zajêli w osta-
tecznym rozrachunku miejsce szóste z piêciopunktow¹ strat¹ do pabianickiego W³ókniarza.

MIOS
Autor przy pisaniu artyku³u korzysta³ z monografii Jana Zaborowskiego „80 lat sekcji pi³ki

no¿nej w RKS Lechia Tomaszów” oraz materia³ów udostêpnionych przez Okrêgowy Zwi¹zek
Pi³ki No¿nej w Piotrkowie.
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EDUKACJA EKOLOGICZNA DLA MIESZKAÑCÓW
TOMASZOWA MAZOWIECKIEGO (4)

Edukacja ekologiczna znalaz³a sto-
sown¹ rangê zarówno w Konstytucji RP
(art. 5 i 74), jak i sektorowych uregulowa-
niach prawnych, przede wszystkim w usta-
wach: „Prawo ochrony œrodowiska”, „O
ochronie przyrody” i w ustawie „o syste-
mie oœwiaty”.

Zapisy dotycz¹ce zasady uspo³ecznia-
nia polityki ekologicznej poprzez stworze-
nie warunków do udzia³u obywateli, grup
spo³ecznych i organizacji w procesie kszta³-
towania modelu zrównowa¿onego rozwo-
ju znalaz³y siê w II Polityce Ekologicznej
Pañstwa, przyjêtej przez Sejm RP w 2001
r.

Tak¿e w wyniku realizacji ustaleñ Agen-
dy 21 powsta³ w 2000 r dokument stwo-
rzony przez MEN i MOŒZNiL, pn. Naro-
dowa Strategia Edukacji Ekologicznej. Zo-
sta³y w nim okreœlone cele, z których do
podstawowych nale¿¹ miêdzy innymi, upo-
wszechnianie idei ekorozwoju we wszyst-
kich sferach ¿ycia oraz wdro¿enie eduka-
cji ekologicznej jako edukacji interdyscy-
plinarnej. Na podstawie postanowieñ tego
dokumentu powinna byæ realizowana edu-
kacja ekologiczna na obszarach jednostek
samorz¹dowych.

Potrzeba edukacji ekologicznej

Edukacja œrodowiskowa (edukacja eko-
logiczna) jest koncepcj¹ kszta³cenia i wy-
chowywania spo³eczeñstwa w duchu posza-
nowania œrodowiska przyrodniczego zgod-
nie z has³em „myœleæ globalnie, dzia³aæ lo-
kalnie”. Wa¿nym elementem jest ³¹czenie
wiedzy przyrodniczej z humanistyczn¹ oraz
dzia³aniami praktycznymi.

Obejmuje ona przedstawianie we
wszystkich dzia³aniach tematyki z zakresu
ochrony i kszta³towania œrodowiska. Musi
docieraæ do wszystkich grup wiekowych i
spo³ecznych. W zwi¹zku z tym wa¿ne jest
znalezienie odpowiednich œrodków przeka-
zu tak, aby w najprostszy i najskuteczniej-
szy sposób przekazywaæ informacjê eko-
logiczn¹.

Uwzglêdniaj¹c konieczne zró¿nicowa-
nie form i treœci przekazu, mo¿na przyj¹æ
podzia³ mieszkañców na cztery g³ówne gru-
py, do których trafiaæ bêd¹ odpowiednio
przygotowane formy edukacyjne:

· pracowników samorz¹dowych gminy
(radni, pracownicy urzêdu),

· dziennikarze i nauczyciele,
· dzieci i m³odzie¿,
· doroœli mieszkañcy.

Nale¿y równoczeœnie wyznaczyæ cele i
efekty, z zakresu gospodarki odpadami, jakie
ma przynieœæ prowadzona akcja edukacyjno-
informacyjna. S¹ nimi przede wszystkim:

1. Daj¹ce siê zmierzyæ, ograniczenie
masy odpadów wytwarzanych przez gospo-
darstwa domowe, a tym samym wyd³u¿e-
nie okresu wykorzystania sk³adowiska od-
padów.

2. Zwiêkszenie iloœci odzyskiwanych i
przetwarzanych surowców wtórnych

3. Likwidacja dzikich wysypisk odpa-
dów;

4. Powstanie trwa³ych grup mieszkañ-
ców, wspó³pracuj¹cych z samorz¹dem lo-
kalnym, podejmuj¹cych nowe wyzwania w
zakresie edukacji ekologicznej;

5. Zwiêkszenie sprzyjaj¹cego nastawie-
nia spo³ecznoœci lokalnej do zagadnieñ w³a-
œciwej gospodarki odpadami.

Realizuj¹c na terenie miasta i gminy
edukacjê ekologiczn¹, nale¿y pamiêtaæ, ¿e
bez aktywnego udzia³u spo³eczeñstwa i
wspó³pracy z w³adzami lokalnymi nie bê-
dzie mo¿liwe rozwi¹zanie problemów eko-
logicznych, czyli wdra¿anie zasad zrówno-
wa¿onego rozwoju. G³ównym, bowiem
celem edukacji ekologicznej jest zmiana za-

chowañ na proekologiczne wszystkich grup
spo³ecznych.

Dzia³ania edukacyjne prowadzone na te-
renie Miasta Tomaszowa Mazowieckiego
przy wspó³pracy z organizacjami „proeko-
logicznymi” powinny obj¹æ trzy zasadni-
cze segmenty:

1. Edukacjê ekologiczn¹ obejmuj¹c¹ de-
cydentów (pracowników samorz¹dowych:
burmistrzów, so³tysów i radnych), oraz oso-
by maj¹ce przekazywaæ informacje pozo-
sta³ym grupom spo³ecznym (nauczycieli,
ksiê¿y, pracownicy firm i s³u¿b komunal-
nych).

2. Edukacjê ekologiczn¹ dzieci i m³o-
dzie¿y opart¹ na œcis³ej wspó³pracy z pla-
cówkami oœwiaty.

3. Edukacjê ekologiczn¹ doros³ych
cz³onków spo³ecznoœci lokalnych, realizo-
wanej miêdzy innymi przez politykê me-
dialn¹ oraz prowadzenie okresowych akcji
ekologicznych obejmuj¹ce wszystkich
mieszkañców np. sprz¹tanie œwiata, wysta-
wy, konkursy, festyny.

Edukacja osób doros³ych wymaga zna-
lezienia w³aœciwego sposobu kszta³towania
œwiadomoœci ekologicznej. Specjalnie or-
ganizowane spotkania, wyk³ady, czy klu-
by dyskusyjne nie zawsze przynosz¹, za-
mierzone rezultaty. Kr¹g odbiorców tego
typu form edukacyjnych bywa bardzo za-
wê¿ony (pojawiaj¹ siê tylko zainteresowa-
ni).

Z badañ wynika, ¿e na kszta³towanie
œwiadomoœci ekologicznej du¿y wp³yw wy-
wieraj¹ media. Przekazuj¹ one wiedzê na
temat funkcjonowania, znaczenia i zagro-
¿eñ przyrody, ale równie¿ informuj¹ na bie-
¿¹co o problemach i dzia³aniach na rzecz
ochrony œrodowiska. Dlatego te¿ wspó³-
praca z mediami (prasa lokalna, rozg³o-
œnie radiowe, telewizja) nie tylko posze-
rza znacznie kr¹g edukowanych, ale tak-
¿e przekazuje treœci ekologiczne wraz z
informacjami o konkretnych dzia³a-
niach.

Dobrze przeprowadzona edukacja w
prasie lokalnej ma na celu ukszta³towa-
nie œwiadomoœci mieszkañców przeja-
wiaj¹cej siê w ich konkretnych dzia³a-
niach zwi¹zanych z trosk¹ o otaczaj¹ce
ich najbli¿sze œrodowisko. Wa¿ny jest
równie¿ wybór odpowiednich treœci, po-
³o¿enie szczególnego nacisku na uœwia-
domienie, ¿e pojedyncze zachowania
ka¿dego z nas maj¹ wielkie znaczenie w
zachowaniu czystoœci i estetyki danej
miejscowoœci, gminy czy ca³ego powia-
tu. Treœci te nale¿y przekazywaæ kilka-
krotnie stosuj¹c odmienne, interesuj¹ce
formy przekazu. Edukacja ekologiczna
w mediach, przede wszystkim w prasie,
jest stosunkowo prosta do przeprowa-
dzenia. Wymaga odpowiedniego przy-
gotowania dziennikarzy.

Edukacja ekologiczna doros³ych powin-
na byæ po³¹czona równie¿ z rozrywk¹ spo-
³ecznoœci lokalnych, w czasie której mog¹
byæ równie¿ propagowane treœci ekologicz-
ne. Imprezy takie jak festyny, wystawy,
konkursy, wycieczki, koncerty itp. zazwy-
czaj przeznaczone s¹ dla ca³ych rodzin. Tym
samym jest sposobnoœæ do w³¹czania dzie-
ci w prezentacje ekologiczne i przekazywa-
nie wiedzy rodzicom zaanga¿owanym w
wystêpy dzieci. Taki sposób edukowania
doros³ych (rodziców) jest bardzo skuteczn¹
form¹ przekazywania treœci ekologicznych.

Nie nale¿y równie¿ zapomnieæ o ogól-
nopolskich sezonowych „akcjach ekolo-
gicznych” np. Sprz¹tanie Œwiata, Dzieñ
Ziemi i inne. Stawiaj¹ sobie one za cel sze-
roko rozumiana ochronê œrodowiska,
ostrzegaj¹ przed zagro¿eniami, uœwiada-
miaj¹ szkodliwoœæ niektórych zachowañ
cz³owieka.

Kszta³cenie

W dokumencie Polityka ekologiczna
pañstwa okreœlono wyraŸnie kierunek roz-
woju Polski: jest nim trwa³y i zrównowa-
¿ony rozwój. Trwa³y i zrównowa¿ony roz-
wój zak³ada, ¿e ochrona œrodowiska, wzrost
ekonomiczny i rozwój cz³owieka s¹ od sie-
bie zale¿ne i kszta³tuj¹ siê wzajemnie. Jest
to taki rozwój, który umo¿liwia zaspokoje-
nie potrzeb obecnych i przysz³ych poko-
leñ, bez naruszenia harmonii przyrody.

W polityce ekologicznej pañstwa edu-
kacja ekologiczna spo³eczeñstwa uznawa-
na jest za jeden z wa¿niejszych instru-
mentów realizacji strategii ekorozwoju
spo³ecznegoi gospodarczego. Poziom
œwiadomoœci ekologicznej spo³eczeñ-
stwa, jest bowiem warunkiem akceptacji
tej polityki. Trudno sobie wyobraziæ ak-
tywne uczestnictwo spo³eczeñstwa nawet
w najlepiej przygotowanych programach,
je¿eli nie zosta³y one poparte wcze-
œniejsz¹ edukacj¹.

Edukacja ekologiczna kszta³tuje ca³o-
œciowy obraz relacji pomiêdzy cz³owie-
kiem, spo³eczeñstwem i przyrod¹. Wska-
zuje zale¿noœæ cz³owieka od œrodowiska
oraz uczy odpowiedzialnoœci za zmiany do-
konywane w naturalnym œrodowisku. Tak
wiêc jednym z najwa¿niejszych zadañ, ja-
kie obecnie stoj¹ zarówno przed organami
w³adzy wszystkich szczebli, jak i przed ru-
chami spo³ecznymi, jest utworzenie syste-
mu powszechnej edukacji ekologicznej, po-
czynaj¹c od przedszkola a¿ po studia wy-
¿sze (edukacja formalna) oraz uwzglêdnie-
nie wszystkich mo¿liwych form edukacji
nieformalnej.

Zagadnienia edukacji ekologicznej spo-
³eczeñstwa regulowane s¹ przez akty praw-
ne i dokumenty. Wiele elementów dotycz¹-
cych edukacji ekologicznej zawiera Konsty-
tucja RP, uchwalona 2 kwietnia 1997 roku.

W dniu 10 maja 1991 roku Sejm RP
podj¹³ uchwa³ê w sprawie polityki ekolo-
gicznej w Polsce. Senat RP w 1995 roku
podj¹³ uchwa³ê obliguj¹c¹ rz¹d do wypra-
cowania narodowego programu edukacji
ekologicznej. W kwietniu 1995 roku zosta³o
zawarte porozumienie o wspó³pracy w za-
kresie edukacji ekologicznej pomiêdzy Mi-
nistrem Edukacji Narodowej i Mini-
strem Ochrony Œrodowiska, Zasobów Na-
turalnych i Leœnictwa.

Struktura i zakres dzia³ania.

Edukacja formalna

Edukacja ekologiczna w formalnym
systemie nauczania prowadzona jest
w przedszkolach, szko³ach podstawowych,
gimnazjach, liceach ogólnokszta³c¹cych,
technikach, liceach technicznych, zasadni-
czych szko³ach zawodowych, szko³ach po-
maturalnych i policealnych oraz na uczel-
niach wy¿szych.

·  Przedszkola s¹ wa¿nym ogniwem
kszta³towania osobowoœci, miêdzy inny-
miw zakresie wychowania ekologicznego.
Celem wychowania przedszkolnego w
dziedzinie kszta³towania œwiadomoœci
ekologicznej jest przede wszystkim wy-
zwolenie chêci, nawyku i umiejêtnoœci ob-
serwowania œrodowiska w jego natural-
nym funkcjonowaniu. Dziêki temu kszta³-
tuje siê w dzieciach wra¿liwoœæ na piêkno
i dezaprobatê dla wszelkich przejawów
niszczenia przyrody oraz szacunek dla in-
nych istot. Dzia³ania te poœrednio wp³y-
waj¹ na styl ¿ycia i œwiadomoœæ ekolo-
giczn¹ rodziców.

· Szko³y podstawowe, œrednie i zawo-
dowe. Ustawa o systemie oœwiaty z 1992
roku stanowi, ¿e „system oœwiaty zapew-
nia w szczególnoœci upowszechnianie wie-
dzy ekologicznej wœród dzieci i m³odzie¿y
oraz kszta³towanie w³aœciwych postaw wo-
bec problemów ochrony œrodowiska”. Obo-
wi¹zuj¹ce obecnie minima programowe
wielu przedmiotów zawieraj¹ treœci nawi¹-
zuj¹ce bezpoœrednio do zagadnieñ ekolo-
gii oraz ochrony kszta³towania œrodowiska.

· W szko³ach ponadpodstawowych
wszystkich typów, takich jak zasadnicze
szko³y zawodowe, technika, licea zawodo-
we i licea ogólnokszta³c¹ce, zagadnienia
ochrony œrodowiska s¹ w³¹czone do progra-
mów nauk przyrodniczych i spo³ecznych
lub do specjalistycznych przedmiotów za-
wodowych, w których problematykê tê wi¹-
¿e siê z przygotowaniem do przysz³ego za-
wodu. Coraz liczniejsze s¹ programy autor-
skie edukacji œrodowiskowej.

Niezwykle wa¿ne jest jednak wyposa-
¿enie nauczycieli w odpowiednie pomoce
w formie atrakcyjnie zredagowanych pod-
rêczników, broszur, folderów, filmów video
oraz zestawów do æwiczeñ laboratoryjnych
i terenowych.

· Szkolnictwo wy¿sze. Edukacja ekolo-
giczna na poziomie akademickim obejmu-
je kszta³cenie zawodowe, przygotowuj¹ce
specjalistów do pracy w zakresie ochrony
œrodowiska, kszta³cenie maj¹ce na celu
wprowadzenie w problematykê œrodowi-
skow¹ przysz³ych absolwentów szkó³ wy-
¿szych oraz studia podyplomowe, najczê-
œciej dwusemestralne, uzupe³niaj¹ce wiedzê
w zakresie ochrony œrodowiska. Uczelnie
prowadz¹ równie¿ studia doktoranckie w
tej dziedzinie, rozwijaj¹ ruch studenckich
kó³ naukowych, organizuj¹ kongresy, kon-
ferencje, seminaria, sympozja naukowe i
inne formy dzia³alnoœci na rzecz edukacji
ekologicznej. Uczestnicz¹ tak¿e w progra-
mach miêdzynarodowych (m.in. TEMPUS,
PHARE, JICA, tzw. Know-How Fund).

· Edukacja doros³ych. W ostatnich la-
tach wzrasta zainteresowanie osób doros³ych
zdobywaniem wiedzy w nieobligatoryjnym
systemie nauczania. Wzrasta rola uniwersy-
tetów otwartych, studiów podyplomowych,
kursów, szkoleñ i innych form popularyza-
cji wiedzy, które wprowadzaj¹ edukacjê eko-
logiczn¹ tak¿e na tym poziomie.

Edukacja nieformalna

Edukacjê nieformaln¹ prowadz¹: dom
rodzinny, pozarz¹dowe organizacje ekolo-
giczne, centra edukacji ekologicznej, parki
krajobrazowe, samorz¹dy terytorialne, wo-
jewódzkie s³u¿by ochrony œrodowiska, ko-
œcio³y i ruchy religijne, œrodki masowego
przekazu i zak³ady pracy.

· Dom rodzinny jest miejscem wszelkich
dzia³añ edukacyjnych, w tym i proekolo-
gicznych. Z racji swej wyj¹tkowej si³y od-
dzia³ywania rodzina mo¿e okazaæ siê po-
mocna w kszta³towaniu w³aœciwych postaw
dzieci i m³odzie¿y oraz stanowiæ podstawê
skutecznoœci innych form edukacji ekolo-
gicznej. Dlatego bardzo wa¿na jest eduka-
cja rodziców i przygotowanie ich do roli
najwa¿niejszych nauczycieli i wychowaw-
ców w tej dziedzinie.

· Pozarz¹dowe organizacje ekologiczne
skupiaj¹ bardzo ró¿ne œrodowiska spo³ecz-
ne, m³odzie¿owe i religijne. Wykazuj¹ ró¿-
ny zakres dzia³ania, zinstytucjonalizowania
i aktywnoœci. Dzia³ania tych organizacji
skupiaj¹ siê na poznawaniu problemów
ekologicznych, edukacji cz³onków ruchu
ekologicznego, przybli¿aniu spo³eczeñstwu
istoty i znaczenia problemów ekologicz-

nych, organizowaniu szkoleñ i seminariów,
oddzia³ywaniu na w³adze w celu sk³onie-
nia ich do podejmowania po¿¹danych de-
cyzji w zakresie ochrony œrodowiska. W
wiêkszoœci organizacji ekologicznych kie-
runek dzia³añ wyznaczony jest przez tra-
dycyjne „ochronne” podejœcie do kwestii
œrodowiskowych. Kontakty decydentów z
organizacjami ekologicznymi mog¹ okazaæ
siê pomocne przy wyborze w³aœciwych roz-
wi¹zañ.

· Centra edukacji ekologicznej powo³a-
ne s¹ w celu kszta³towania postaw proeko-
logicznych oraz inspirowania i koordyno-
wania dzia³añ w sferze edukacji ekologicz-
nej spo³eczeñstwa, ograniczania zanie-
czyszczeñ pochodz¹cych z rolnictwa.

· Samorz¹dy terytorialne. Widoczny jest
wzrost odpowiedzialnoœci samorz¹dów te-
rytorialnych za sprawy ochrony œrodowi-
ska i edukacji œrodowiskowej, w tym tak¿e
edukacji ekologicznej w szko³ach. Decyzje
podejmowane na szczeblu lokalnym od-
dzia³ywaj¹ bezpoœrednio na œrodowisko
cz³owieka w miejscu zamieszkania.

·  Wojewódzkie s³u¿by ochrony œrodo-
wiska (Wojewódzka Inspekcja Ochrony
Œrodowiska, Wydzia³ Ochrony Œrodowiska
£ódzkiego Urzêdu Wojewódzkiego) wspó³-
uczestnicz¹ w organizowaniu szkoleñ, se-
minariów i kursów dla ró¿nych grup od-
biorców oraz opracowuj¹ i przekazuj¹ in-
formacje o stanie œrodowiska. Opracowa-
nia te udostêpniane s¹ wszystkim zaintere-
sowanym (szko³y, biblioteki, samorz¹dy te-
rytorialne, Sejmik Samorz¹dowy, wy¿sze
uczelnie, WFOŒiGW, zak³ady pracy, cen-
tra edukacji ekologicznej, parki krajobra-
zowe, œrodki masowego przekazu). Patro-
nuj¹ konkursom ukierunkowanym na
ochronê œrodowiska, anga¿uj¹ siê w orga-
nizacjê olimpiad wiedzy ekologicznej.

· Koœcio³y i ruchy religijne coraz inten-
sywniej podejmuj¹ dzia³ania kszta³tuj¹ce
œwiadomoœæ ekologiczn¹ spo³eczeñstwa.
Prowadz¹ edukacjê poprzez: organizowa-
nie seminariów, konferencji, spotkañ dys-
kusyjnych, wydawanie ksi¹¿ek, broszur,
publikacjê artyku³ów w prasie religijnej,
dzia³ania chrzeœcijañskich ruchów ekolo-
gicznych.

· Œrodki masowego przekazu. Media
maj¹ ogromny wp³yw na poziom wiedzy
spo³eczeñstwa o stanie œrodowiska natural-
nego. Najwiêksze znaczenie maj¹ progra-
my publicystyczne i filmy popularnonau-
kowe prezentowane przez telewizjê.

· Zak³ady pracy s¹ tak¿e organizatora-
mi i miejscem ró¿nego rodzaju seminariów,
konferencji i kursów zwi¹zanych z ochron¹
œrodowiska szczególnie na poziomie obej-
muj¹cym zakres produkcji i korzystania ze
œrodowiska (jak dotrzymaæ wymaganych
norm emisji, gdzie sk³adowaæ odpady, jak
wykorzystywaæ œcieki przemys³owe, oddzia-
³ywanie inwestycji na œrodowisko, wiedza
nt. odpylania, seperatorów, ograniczania ha-
³asu itp.). Elementy edukacji ekologicznej s¹
w³¹czane do szkoleñ zawodowych.

Oczekiwaæ nale¿y, ¿e realizacja wymie-
nionych dzia³añ pozwoli na upowszechnie-
nie wiedzy ekologicznej w spo³eczeñstwie,
a aktywizacja gospodarcza województwa
bêdzie uwzglêdniaæ zasady zrównowa¿o-
nego i harmonijnego rozwoju. Centra edu-
kacji ekologicznej regionu wspó³pracuj¹ ze
specjalistami z ró¿nych dziedzin czêsto ak-
tywizuj¹c ludzi nie zadowolonych z dotych-
czas wykonywanego zajêcia lub chc¹cych
podwy¿szyæ swoje kwalifikacje w dziedzi-
nie ochrony œrodowiska.
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OSTRZESZOWSKIE
PRZYGOTOWANIA DO SEZONU

Pi³ka siatkowa
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Tymi s³owami rozpocz¹³ sobotni¹
konferencjê prasow¹ - kapitan polskiej
reprezentacji Piotr Gruszka po meczu
horrorze w katowickim „Spodku” z re-
prezentacj¹ USA.

Ju¿ po raz dziewi¹ty z rzêdu (pierw-
szy raz w 1990 roku) polski zespól pod
wodz¹ argentyñskiego szkoleniowca

Raula Lozano uczestniczy w rozgryw-
kach Ligi Œwiatowej. Jak do tej pory w
LŒ udzia³ wziê³o 23 zespo³y narodowe.

W 2006 roku nasi zawodnicy goœcili
reprezentacjê Serbii i Czarnogóry w
³ódzkiej hali sportowej, team USA w
katowickim „Spodku” oraz na zakoñcze-
nie rozgrywek zespól Japonii w poznañ-
skiej „Arenie”.

Sobotni mecz w „Spodku” z repre-
zentacj¹ USA by³ chyba najbardziej

emocjonuj¹cym widowiskiem podczas
tegorocznych rozgrywek World League
‘2006.

Amerykanie z bardzo impulsywnym
trenerem Hugh’em McCutcheon’em
wygrywali ju¿ w setach 2 do 0, jednak
kolejne partie nale¿a³y wy³¹cznie do
Piotra Gruszki, Sebastiana Œwiaderskie-

go, Krzyœka Ignaczaka, czy Grzeœka
Szymañskiego. Ostatecznie zwyciê¿yli-
œmy amerykanów 3 do 2.

Obecna edycja rozgrywek dedyko-
wana by³a tragicznie zmar³emu Arkadiu-
szowi Go³asiowi, który zgin¹³ w wypad-
ku samochodowych w drodze do nowe-
go w³oskiego klubu w Maceracie. Pod-
czas wszystkich meczów rozgrywanych
w Polsce, pod sufitem hali zawis³a ko-
szulka z numerem 16, któr¹ nosi³ Arek,

oraz minut¹ ciszy uczczona by³a jego
pamiêæ.

„Zagramy dla Arka” - mówi³ kapi-
tan Piotr Gruszka na konferencji praso-
wej przed pierwszym meczem z Serbi¹
i Czarnogór¹ w £odzi. Nasz kapitan po-
dziêkowa³ równie¿ Ivanowi Miljkovi-
ciowi i Andrijowi Gericowi, za to, i¿ w
pierwszych s³owach po zdobyciu mi-
strzostwa W³och (w klubie w którym
mia³ graæ Arek) wspominali Arka i Jemu
dedykowali to mistrzostwo. Piêkny i
szlachetny gest.

Polacy walczyli o awans do Fina³ów
Ligi Œwiatowej bardzo ambitnie, jednak
zabrak³o naszym zawodnikom kilkuna-
stu ma³ych punktów. W tym roku naj-
wa¿niejsz¹ imprez¹ dla naszych siatka-
rzy s¹ mistrzostwa œwiata, które odbêd¹
siê pod koniec roku.

Wszyscy Ci którzy dopingowali w
tym roku naszych siatkarzy naocznie,
stwierdz¹ to samo, ¿e s¹ to bez w¹tpie-
nia mo¿e poza Pucharem Œwiata w Za-
kopanym w skokach narciarskich naj-
wiêksze spektakle sportowe, podczas
których ca³a zgromadzona publika œwiet-
nie siê bawi bez wyj¹tku. Wœród bawi¹-
cych siê w £odzi i katowickim „Spodku”
by³a równie¿ spora grupa tomaszowian
jak równie¿ pisz¹cy te s³owa....

 Zwyciêstwa i gorycze pora¿ki s¹
udzia³em równie¿ rodowitego tomaszo-
wianina absolwenta (matura w 1958
roku) I Liceum Ogólnokszta³c¹cego w
Tomaszowie Mazowieckim Andrzeja
Warycha, który od wielu lat pracuje w
polskiej siatkówce, jako szef wyszkole-
nia Polskiego Zwi¹zku Pi³ki Siatkowej.

Andrzej Warych jeszcze jako uczeñ
I LO w 1958 roku zdoby³ srebrny me-
dal Mistrzostw Polski juniorów w siat-
kówce, pod okiem wspania³ego profe-
sora Edmunda Wojewódzkiego.

W 1959 roku ju¿ jako zawodnik Ro-
botniczego Klubu Sportowego „Lechia”
zdoby³ z³oty medal Mistrzostw Polski
juniorów w siatkówce. Przez kolejne
lata studiowa³ na warszawskiej AZS
AWF, kiedy  to warszawscy akademicy
rz¹dzili w polskiej siatkówce i wielo-
krotnie zdobywali mistrzostwa Polski.

Przez lata by³ drugim trenerem ka-
dry narodowej u boku s³ynnego Huber-
ta Wagnera, miêdzy innymi podczas
Mistrzostw Œwiata w 1974 roku w Mek-
syku gdy nasz zespó³ narodowy wywal-
czy³ z³oty medal.

Tekst: Andrzej Borzêcki

Przez dziesiêæ dni sierpnia grupa
piêædziesiêciu szeœciu sportowców z to-
maszowskich  klubów przebywa³a na
obozie przygotowawczym w Oœrodku
Szkolno-Wychowawczym w Ostrzeszo-
wie. Dla swoich zawodników  wypo-
czynek  zorganizowa³y: M³odzie¿owy
Klub  Sportowy specjalizuj¹cy siê w
lekkiej  atletyce oraz sekcje pi³ki no¿-
nej ,,Lechia  1923” i UKS ,,Trójka”.
Dziêki wspó³pracy grupy trenerów:
Wies³awa ¯mudy , Izabeli Kolanko,

Paw³a Godali, Beaty GoŸdzik i Arka-
diusza Lechowicza, tomaszowscy m³o-
dzi sportowcy mieli zapewnione dosko-
na³e przygotowanie do sezonu. Do dys-
pozycji naszych sportowców by³y  trzy
boiska  trawiaste do pi³ki no¿nej oraz
lekkoatletyczny stadion tartanowy  i
tereny  do  biegania  . Pi³karze  rozegra-
li  kilka  meczy  towarzysko – kontrol-

nych  z zespo³ami rówieœników prze-
bywaj¹cymi na zgrupowaniach w tym
samym oœrodku szkoleniowym. Gdy
tylko  zaœwieci³o s³oñce  wszyscy  spo-
tykali  siê  na  k¹pielisku . Po trenin-
gach tomaszowianie zwiedzali zabytki
i ogl¹dali krajobrazy ostrzeszowskie.
Miasto po³o¿one jest na  skraju Wa³u
Trzebnickiego w  jego czêœci zwanej
Wzgórzami Ostrzeszowskimi . Starsi
uczestnicy  obozu  kilkakrotnie wbie-
gali na Ba³czynê   ale tylko nieliczni

zdobyli  Kobyl¹  Górê na której znaj-
duje siê  Krzy¿ Wielkopolski .Ostrze-
szów jest  starym  zabytkowym  mia-
stem posiadaj¹cym dobr¹ bazê s³u¿¹c¹
do specjalistycznych treningów.

Wszyscy  uczestnicy  obozu spor-
towego w  Ostrzeszowie  wrócili przy-
gotowani do  rywalizacji w nowym  se-
zonie.

TOMASZÓW CUP 2006
W czasie pierwszego wrzeœniowego

weekendu zostanie rozegrany w naszym
mieœcie otwarty turniej pla¿owej pi³ki
siatkowej- Tomaszów Cup 2006. Zawo-
dy, które pierwotnie planowano zorga-
nizowaæ na Placu Koœciuszki, odbêd¹
siê jednak na piaszczystych boiskach
Oœrodka Sportu i Rekreacji przy ulicy
PCK. Uczestnicy turnieju maj¹ zagwa-
rantowane do podzia³u 5000 z³., g³ów-
nym sponsorem imprezy jest tomaszow-
ska firma budowlana Joka, a organiza-
torem zawodów DFL- Consulting. Tre-
ner Miedzyszkolnego Uczniowskiego
Klubu Sportowego Wiking, M³odzie¿o-

wego Domu Kultury- Krzysztof W³o-
sek liczy na udzia³ wielu siatkarskich
duetów nie tylko z Tomaszowa. Dziêki
staraniom trenerów z Wikinga byæ
mo¿e przyjad¹: Edward Skorek, An-
drzej Warych, a obecnoœæ na trybunach
Jacka Nawrockiego i jego podopiecz-
nych: Roberta Milczarka i Jaros³awa
Sobczyñskiego jest prawie pewna. Siat-
karskiej imprezie patronuje Urz¹d Mia-
sta, który zapewnia dla wszystkich ki-
biców wiele dodatkowych atrakcji.
Zg³oszenia do turnieju przyjmowane s¹
w sekretariacie firmy DFL- Consulting
Plac Koœciuszki 17 od 21 sierpnia.

Rajd rowerowy
Zarz¹d Towarzystwa Przyjació³ To-

maszowa oraz Urz¹d Miasta, zak³ad fo-
tograficzny Foto Sulej- Kodak Ekspress
i Klub Kwadransowych Grubasów za-
praszaj¹ mieszkañców Tomaszowa na
Czwarty Rodzinny Rajd Rowerowy.
Przeja¿d¿ka odbêdzie siê 27 sierpnia na
trasie Tomaszów - Zalew Sulejowski –
Tomaszów. Wed³ug organizatorów raj-
du rowerzyœci bêd¹ mieli do pokonania
27km. Zbiórka uczestników imprezy
rowerowej zaplanowana jest o godzinie

9.00 na Placu Koœciuszki. Wpisowe od
osób doros³ych wynosi 6 z³, a dzieci i
m³odzie¿ szkolna p³ac¹ 3 z³. Wp³aty
przyjmowane s¹ w zak³adzie foto-
graficznym Foto Sulej przy ulicy
Berka Joselewicza 4. Organizatorzy
zapewniaj¹ okolicznoœciowe znacz-
ki, dyplomy, a w czasie biesiady po
zakoñczeniu rajdu zostanie rozloso-
wana nagroda g³ówna: rower ufun-
dowany przez Hurtowniê Rowerów
„Zasada”.

KOZIO£KOMANIA 2006
Zarz¹d Oddzia³u Powiatowego To-

warzystwa Dzieci oraz Urz¹d Miasta i
Oœrodek Kultury Tkacz zapraszaj¹ na
Kozio³komaniê 2006. Zawody w bie-
gu na dystansie 60 metrów, skoku w
dal i rzucie pi³k¹ lekarsk¹ zostan¹ ro-
zegrane 28 sierpnia na osiedlowym

boisku obok Tkaczówki o godzinie
10.00. Zapisy uczestników przyjmo-
wane bêd¹ 25 sierpnia w godzinach od
10.00 do 13.00 w Niebrowskiej Tka-
czówce. Dla wszystkich uczestników
organizatorzy zapewniaj¹ dyplomy,
medale i upominki niespodzianki.

Pi³ka no¿na

LECHIA – OMEGA 3:0
Pierwszy pojedynek w lidze okrêgowej

sezonu 2006/2007 pi³karze tomaszowskiej
Lechii rozegrali na wyjeŸdzie z B³yskiem
Aleksandrów. W poprzednim sezonie toma-
szowscy pi³karze dwukrotnie przegrywali z
dru¿yn¹ Aleksandrowa -na boisku gospoda-
rzy 0:3 i u siebie 1:2. Trener Krzysztof Mo-
tyl zapowiada³ walkê zespo³u Lechii w spo-
tkaniu wyjazdowym, przestrzegaj¹c jednak,
¿e o zwyciêstwo bêdzie bardzo trudno. Alek-
sandrowski B³ysk postaw¹ w meczu prze-
ciwko Lechii potwierdzi³, ¿e jest jedn¹ z dru-
¿yn, która bêdzie liczy³a siê w wyœcigu do
rozgrywek IV ligi. Lechia pierwsz¹ bramkê
straci³a w trzydziestej minucie spotkania,
bêd¹c w opinii wielu tomaszowskich kibi-
ców, którzy wybrali siê do Aleksandrowa,

dru¿yn¹ lepsz¹. Chwila dekoncentracji po
przerwie wystarczy³a, aby gospodarze pod-
wy¿szyli prowadzenie na 2:0. W osiemdzie-
si¹tej minucie pi³karze B³ysku ustalili wynik
spotkania na 3:0. Usprawiedliwieniem wyso-
kiej pora¿ki mo¿e byæ nieobecnoœæ na boisku
Kamila Szymczaka i Zbigniewa Wiœnika.

Na drugi mecz, który mia³ siê odbyæ na
boisku przy Nowowiejskiej, Tomaszowianie
wyjechali jednak do Kleszczowa, aby tam
rozegraæ spotkanie z Omeg¹ II. P³yta g³ów-
na boiska Lechii nie jest zdaniem gospoda-
rzy obiektu jeszcze gotowa do rozgrywania
meczy. Omega jest zespo³em groŸnym, a sta-
je siê jeszcze groŸniejsza korzystaj¹c z re-
zerwowych graczy pierwszego zespo³u wy-
stêpuj¹cego w wy¿szej klasie rozgrywek.

Jednak tym razem mecz u³o¿y³ siê zdecydo-
wanie po myœli tomaszowskich pi³karzy.
£awka rezerwowych Omegi by³a krótka,
poniewa¿ Omega I rozgrywa³a w tym cza-
sie swój pojedynek. Pierwsz¹ bramkê dla Le-
chii zdoby³ w jedenastej minucie Jaros³aw
Rzepecki. Gra po zdobyciu gola by³a wy-
równana, a¿ do osiemdziesi¹tej minuty. W³a-
œnie wtedy w ostrym starciu z zawodnikiem
gospodarzy uczestniczy³ Rados³aw Karp.
Poniewa¿ sêdzia uzna³ faul pi³karza Omegi
za brutalny i z³oœliwy, ukara³ go czerwon¹
kartk¹, co wprowadzi³o zdenerwowanie w
szeregi graczy z Kleszczowa. Tomaszowia-
nie wykorzystali sytuacjê, a poszkodowany
Rados³aw Karp zdoby³ drug¹ bramkê dla Le-
chii. Cztery minuty póŸniej efektownym
strza³em popisa³ siê Pawe³ Œmigiel, ustala-
j¹c wynik meczu na 3:0 dla Lechii.

Tomaszowscy kibice bêd¹ mogli pierw-
szy mecz Lechii obejrzeæ na stadionie przy
Nowowiejskiej dopiero 9 wrzesnia w poje-
dynku z pi³karzami z Czarnocina.
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Pi³ka no¿na

KOLEJNA WYGRANA TKS- U.
Mocne uderzenie zaprezentowali w

czasie inauguruj¹cego rozgrywki w kla-
sie A meczu pi³karze Tomaszowskiego
Klubu Sportowego. Tomaszowianie,
których nowym trenerem jest Kazimierz

Kochelski z Niewiadowa, pokonali KS
Poœwiêtne a¿ 6:2. Bramki dla TKS-u
zdobyli: Gliszczyñski 2, oraz Ostrow-
ski, Nowicki, Arkuszyñski i Wo³czyñ-
ski. Nasi pi³karze mogli to spotkanie
wygraæ jeszcze wy¿ej ale w wielu sytu-
acjach podbramkowych zawodzi³a ich
skutecznoœæ. Po tak wysokim zwyciê-
stwie podopieczni Kazimierza Kochel-
skiego przystêpowali do drugiego ligo-
wego meczu z LZS Budziszewice w roli
faworyta. Ale ju¿ po piêtnastu minutach
spotkania widaæ by³o, ¿e dru¿yna z Bu-
dziszewic ³atwo Tomaszowianom nie

ulegnie. Pilkarze z LZS-u bronili siê
skutecznie, przeprowadzaj¹c kilka razy
groŸne kontrataki.. W œrodku pola am-
bitnie gra³ Jakub Gaicki choæ po kolej-
nej zdecydowanej interwencji sêdzia

pokaza³ Tomaszowianinowi ¿ó³ty kar-
tonik. Pierwsza po³owa, do której arbi-
ter doliczy³ jedn¹ minutê zakoñczy³a siê
bezbramkowym remisem. Po wznowie-
niu gry tomaszowianie zaatakowali bar-
dziej zdecydowanie. Celne strza³y na
bramkê Budziszewic oddawa³ Sebastian
Jaœ, a po silnym uderzeniu £ukasza
Walenina bramkarz LZS-u ratowa³ siê
wybiciem pi³ki poza liniê koñcow¹.
Kiedy po interwencji naszych obroñców
jeden z graczy Budziszewic zwróci³ sê-
dziemu uwagê, ¿e ten nie zauwa¿y³ fau-
lu, arbiter odpowiedzia³: - Pan niech siê

zajmie gr¹, a ja bêdê sêdziowa³.
Trzeba przyznaæ, ¿e prowadz¹ca ten

mecz obsada sêdziowska wykonywa³a
swoj¹ pracê obiektywnie wobec obu
walcz¹cych dru¿yn. Zwyciêsk¹ bram-

kê uda³o siê zdobyæ po
bardzo precyzyjnej ak-
cji Dariuszowi Arku-
szyñskiemu w siedem-
dziesi¹tej minucie spo-
tkania. Po meczu swo-
jego zadowolenia nie
kryli: prezes Ryszard
Neroj oraz bracia Wal-
demar i Zygmunt Har-
twich. – Dzisiejsza wy-
grana to kolejny krok
do awansu. Myœlê, ¿e
ju¿ w przysz³ym sezo-
nie zagramy w lidze
okrêgowej. Na der-
bowe mecze Toma-

szowa bêdzie przychodzi³o wiêcej
kibiców ni¿ na wszystkie pojedynki
z zespo³ami klasy A,  taka sytuacja
mo¿e dobrze s³u¿yæ obu tomaszow-
skim dru¿ynom czyli Lechii i TKS-
owi. – powiedzia³ Ryszard Neroj. W
zespole Tomaszowskiego Klubu
Sportowego wystêpowali: Marcin
Banasiak, Sebastian Jaœ, Adam No-
wicki, Pawe³ Czy¿, Mateusz Bazler,
Tomasz Andryszek, Jakub Gaicki,
£ukasz Walewicz, Dariusz Arku-
szyñski, Tomasz Ostrowski, Bart³o-
miej Wo³czyñski.

Kajakarstwo

KAJAKARZE
NA OLIMPIADZIE M£ODZIE¯Y

Przez pierwszych dziesiêæ dni sierpnia
kajakarze z Miêdzyszkolnego Uczniowskie-
go Klubu Sportowego „Wiking” przy M³o-
dzie¿owym Domu Kultury uczestniczyli w
XII Ogólnopolskiej Olimpiadzie M³odzie¿y
i Mistrzostwach Polski Juniorów, które od-
by³y siê na torze regatowym „Brdyujœcie”
w Bydgoszczy. Nasi zawodnicy rywalizowa-
li z czo³ówk¹ krajow¹ na regatach, jednak

do strefy medalowej zabrak³o im sportowe-
go szczêœcia. Najlepsze miejsce zaj¹³ Bar³o-
miej Lis w kajakach jedynkach na 5000 m.,
przyp³ywaj¹c na ósmej pozycji. Bart³omiej
Lis i Maciek Nagórka zajêli dwunaste miej-
sce w konkurencji K-2 na 1000m. Niestety
nasi reprezentanci przegrali o 0,023 sekun-
dy miejsce w finale A z póŸniejszymi br¹zo-
wymi medalistami imprezy. W biegach sprin-
terskich na 500m w K-1 Bart³omiej Lis by³
siedemnasty, a Maciek Nagórka dziewiêtna-

sty. Juniorzy m³odsi: Przemys³aw Lis i Rafa³
Grabowski w K- 2 na 1000 m zajêli trzyna-
ste miejsce, a Przemys³aw Lis w K–1 na
5000m by³ dwunasty. W zawodach starto-
wali równie¿ Adam Pasieczyñski i Marlena
Miga³a, jednak ci zawodnicy musieli uznaæ
wy¿szoœæ swoich rywali i odpadli z rywali-
zacji w pó³fina³ach.

- Zdobyte miejsca naszych zawodników
mo¿na uznaæ za s³aby wy-
stêp- komentuje trener Seba-
stian Nowak-  jednak nie od-
zwierciedla to walki sporto-
wej, jak¹ stoczyli na tych mi-
strzostwach. Poziom kajakar-
stwa w Polsce jest bardzo wy-
soki i wyrównany, o czym
mog¹ œwiadczyæ choæby ostat-
nie Mistrzostwa Œwiata senio-
rów w wêgierskim Szeged,
gdzie polska reprezentacja zdo-
by³a szeœæ medali. Na Mistrzo-
stwach Polski i Olimpiadzie
m³odzie¿y rezultaty osi¹gane

przez zawodników zbli¿one by³y do czasów
osi¹ganych przez nasz¹ krajow¹ czo³ówkê se-
niorów. Na dodatek dwa fina³y A i B czasowo
ró¿ni³o tylko o 5 sekund. W prawie ka¿dym bie-
gu do rozstrzygniêcia kolejnoœci sêdziowie mu-
sieli analizowaæ foto finisz, poniewa¿ na liniê
mety wp³ywa³o od trzech do szeœciu osad nie-
mal równoczeœnie.

Trenerzy i zawodnicy dziêkuj¹ firmie „Po-
wer Top”, która pomog³a w przygotowaniach
do regat oraz uszy³a specjalistyczne stroje.

Kolarstwo

KOLARZE Z MEDALAMI
IGRZYSK LZS

W £êtowni ko³o Suchej Beskidzkiej od-
by³y siê X Ogólnopolskie Igrzyska LZS. Nie
mog³o zabrakn¹æ na tych zawodach toma-
szowskich zawodników z LKK Start. Najle-
piej z podopiecznych Zbigniewa Dziurdzia
zaprezentowa³a siê Dorota Warczyk, któr¹
wyprzedzi³a tylko reprezentantka Polski
Marlena Pyrgies. Tomaszowianka zdoby³a
srebrny medal i taki sam kr¹¿ek wywalczy³
m³odzik Maciej Stêpieñ. W najm³odszej ka-
tegorii orlików Pawe³ Duda zaj¹³ trzecie
miejsce zdobywaj¹c br¹zowy medal. Na
czwart¹ pozycjê, któr¹ Tomaszowianie za-
jêli w klasyfikacji dru¿ynowej zapracowali
jeszcze Kamil Stañczyk, który zaj¹³ szóste
miejsce w kategorii juniorów m³odszych i
jego kolega Dawid Janecki, mijaj¹c liniê
mety jako dwunasty. Lokata dru¿ynowa
mog³a byæ lepsza, gdyby awarii roweru nie
dozna³ orlik Micha³ Zatorski. Niestety To-
maszowianin nie móg³ na niesprawnym

sprzêcie kontynuowaæ rywalizacji i opuœci³
trasê wyœcigu. Wygrali kolarze Optexu
Opoczno, a w klasyfikacji województw ³ódz-
kie zdoby³o pierwsze miejsce.

Lepszej postawy swoich podopiecznych
spodziewa³ siê trener Zbigniew DziurdŸ w
Ogólnopolskiej Olimpiadzie M³odzie¿y w
sportach letnich „Ziemia £ódzka 2006”. To-
maszowianie doskonale znali teren zawodów,
które odby³y siê w pobliskim S³awnie. Dzie-
si¹ta pozycja Dawida Janeckiego to najwy¿-
sze miejsce uzyskane przez naszych kola-
rzy. Pech towarzyszy³  Kamilowi Stañczy-
kowi, który przewróci³ siê na starcie i stra-
ci³ kontakt z czo³ówk¹. Ambitnie jad¹c
przez nastêpne etapy Kamil ukoñczy³ wy-
œcig na trzydziestym miejscu. Kolejny raz
klasyfikacjê dru¿ynow¹ wygra³ rywal To-
maszowian „zza miedzy” Optex Arlen
Opoczno, a Start ukoñczy³ rywalizacjê na
dwunastym miejscu.

MISTRZ EUROPY Z TOMASZOWA
Od 5 do 12 sierpnia w Kijowie odby-

wa³y siê Mistrzostwa Europy w pool bi-
lardzie. Polskê reprezentowa³o jedenastu
najlepszych juniorów kraju, wœród których
nie mog³o zabrakn¹æ reprezentantów
Tomaszowa. Po ligowych i turniejo-
wych sukcesach do kadry powo³ano
Mariusza Skonecznego i Micha³a
Czarneckiego. Trener reprezentacji nie
bêdzie ¿a³owa³ tej decyzji, poniewa¿
piêæ ze zdobytych w stolicy Ukrainy
medali a¿ trzy wywalczyli reprezen-
tanci naszego miasta. Po grach elimi-
nacyjnych i g³adkich wygranych z za-
wodnikiem gospodarzy Denisem Wa-
szukiem, Rosjaninem Aleksandrem
Zaletowem i Czechem Sishuo Wan-
giem, Micha³ Czarnecki dotar³ do pó³-
fina³u, w którym pokona³ Greka An-
gelosa Chronasa 8:5. Dwa lata wcze-
œniej Tomaszowianin walcz¹cy w ka-
tegorii juniorów m³odszych przegra³
fina³ z Niemcem Nico Wehnerem. W
tegorocznych zawodach zagra³ spo-
kojniej, bêd¹c pewnym swoich umie-
jêtnoœci, graj¹c niemal bezb³êdnie wy-
korzysta³ swoj¹ ¿yciow¹ szansê poko-
nuj¹c reprezentanta Finlandii Petri
Makkonena i zdobywaj¹c z³oty medal
mistrzostw Europy. Jest to ostatni z³oty
medal w tak presti¿owych europej-
skich zawodach przez juniora Czarneckie-
go. Micha³ dziêki wygranej uzyska³ kwa-
lifikacje do reprezentowania Europy w mi-
strzostwach Œwiata juniorów, które odbêd¹
siê w Afryce. Do tego czasu Tomaszowia-
nin bêdzie trenowa³ pod okiem klubowe-
go trenera Dariusza Kobackiego w klubie
Duet na najlepszych sto³ach bilardowych
Dynamic II. Jego partnerem treningowym
jest inny utalentowany Tomaszowski bi-
lardzista Adam Skoneczny, który w Kijo-
wie wywalczy³ br¹zowy medal w odmia-
nie „14/1”. Adam przegra³ dopiero pó³fi-

na³owy pojedynek z póŸniejszym mistrzem
Europy Rosjaninem Rus³anem Chinato-
wem powtarzaj¹c swój ubieg³oroczny suk-
ces. Adam jest w trakcie przygotowañ do

tegorocznych mistrzostw Œwiata, które
odbêd¹ siê w Australii. Micha³ Czarnecki
zdoby³ w Kijowie jeszcze br¹zowy medal
w grach dru¿ynowych tworz¹c zespó³ z
Micha³em Kêdziorom z Dêbicy i Bartkiem
Czapl¹ z Sosnowca. Polski team pokona³
ekipy Niemiec, Austrii i Holandii, dopiero
w pó³finale przegrywaj¹c ponown¹ rywa-
lizacjê z ekip¹ Niemiec i musia³ zadowo-
liæ siê br¹zowym medalem. – Sukces za-
wodników z Tomaszowa to niew¹tpliwy
wynik wieloletniej wspó³pracy wielu osób
i instytucji. Gratulujemy trenerowi klubo-

wemu Dariuszowi Kobackiemu oraz me-
nagerowi dru¿yny Krzysztofowi Lipiñskie-
mu. Dziêkujemy równie¿ Wydzia³owi Pro-
mocji, Kultury i Sportu Urzêdu Miasta za

wsparcie organizacyjne wspólnych
przedsiêwziêæ i wspó³pracê z Polskim
Zwi¹zkiem Bilardowym.- powiedzia³
Grzegorz Kêdzierski trener kadry na-
rodowej.

Po zakoñczeniu mistrzostw Europy
odby³ siê w Kijowie kolejny turniej bi-
lardowy z cyklu Best of the East w ka-
tegorii open. Zagra³o w nim ponad 70
zawodników z Europy wschodniej. Gry
w tym turnieju prowadzone s¹ syste-
mem mieszanym: ka¿dy z ka¿dym w
eliminacjach, a nastêpnie runda pucha-
rowa, w której graj¹ zwyciêscy grup.
W turnieju zagrali trzej Tomaszowianie.
Wszyscy zwyciêsko wyszli w grup eli-
minacyjnych wygrywaj¹c I rundê pu-
charow¹. Niestety dalej by³o ju¿ o wie-
le trudniej. Ostatecznie Mariusz Sko-
neczny zosta³ sklasyfikowany na trzy-
nastej pozycji, a Adam Skoneczny tra-
fi³ na naszego rodaka Tomasza Kap³a-
na, z klubu Ósemka Rzeszów, prze-
grywaj¹c 9:2 i zajmuj¹c dziewi¹te
miejsce. Najdalej zaszed³ Micha³
Czarnecki zdobywaj¹c pi¹t¹ pozycjê
po rywalizacji z Artiomem Koshevo-

iem z Ukrainy. Zdaniem trenera Dariu-
sza Kobackiego start naszych zawodni-
ków nale¿y uznaæ za udany poniewa¿
umiejêtnoœciami Tomaszowianie nie
ustêpuj¹ najlepszym seniorom Europy
Wschodniej. Po niedotrzymaniu zobo-
wi¹zañ przez jednego ze sponsorów, nie
doszed³ do skutku start w Bu³garii na po-
cz¹tku wakacji. Czy zawodnicy zagraj¹
w kolejnych turniejach? tego nie wiemy.
Szkoda by pieni¹dze sta³y siê przeszkod¹
w rozwijaniu talentów tak dobrze zapo-
wiadaj¹cych siê zawodników.

Pi³ka no¿na

JUNIORZY LECHII W LIDZE WOJEWÓDZKIEJ
Zespó³ juniorów jako jedna z niewielu

tomaszowskich dru¿yn zanotowa³ awans do
wy¿szej ligi. W tym sezonie zawodnicy, któ-
rych trenerem jest Robert Chmielewski bêd¹
uczestniczyæ w rozgrywkach Wojewódzkiej
Ligi Juniorów. Od kilku tygodni pi³karze tre-
nuj¹ po cztery razy w tygodniu na boiskach
Oœrodka Sportu i Rekreacji. Pierwszy ty-
dzieñ sierpnia tomaszowianie spêdzili na
obozie w Kozienicach. Do dyspozycji tre-
nerów Staronia i Chmielewskiego jest obec-
nie dwudziestu czterech zawodników. Junio-
rzy Lechii rozegrali ostatnio kilka meczy
sparingowych  podczas obozu w Kozieni-
cach doznali pora¿ki z seniorami A-klaso-
wego „Stra¿aka” Stanis³awice 0:2 i minimal-
nie przegrali  z juniorami „Radomiaka” Ra-
dom 2:3, bramki dla Lechii zdobyli Golew-
ski i Chrzanowski. Kolejne dwie pora¿ki

zespó³ Roberta Chmielewskiego poniós³  w
Tomaszowie z juniorami m³odszymi „Le-
chii” 1:2  i z seniorami KS Poœwiêtne rów-
nie¿ 1:2 . Wyniki na razie s¹ s³abe, ale ze-
spó³ ci¹gle pracuje nad nowym ustawieniem
szczególnie w obronie.

 Trenera najbardziej martwi brak zaanga-
¿owania  szczególnie zawodników urodzo-
nych w 1988 roku, którzy powinni byæ „mo-
torem napêdowym” nowej dru¿yny... Na ra-
zie niestety zawodz¹ ! Jednak jest paru za-
wodników, którzy czyni¹ systematyczne
postêpy zdaniem szkoleniowca nale¿¹ do
nich: bramkarz £ukasz Dominiczak prawy
obroñca Marcin Kêdziora, stoperzy Tomek
Barañski i Rafa³ Kucharski, pomocnicy
Krzysztof Chrzanowski i Sebastian Wojcie-
chowski. Ostatnio dobrze na treningach pra-
cuje równie¿ Piotr Krajewski.
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